
ما یک فهرست به نام »فهرست دارویی کشور« داریم که تعدادی دارو های وارداتی را شامل می شود که مجاز به تولید و واردات هستند و می توان برای تامین آن ها در کشور اقدام به دریافت مجوز و پروانه کرد. اگر یک دارو در این فهرست نباشد، واردات یا تولید آن 
امکان پذیر نیست. چند سالی است که سازمان غذا و دارو، ورود دارو های جدید به فهرست دارویی کشور را محدود کرده و بسیار گزیده و حداقلی این کار را می کند. علت این حرکت اقتصادی است، چرا که دارو های جدید، دارو های گرانقیمتی هستند و اضافه شدن 

این دارو ها به لیست، باعث افزایش بار مالی بودجه دارویی کشور می شود. بازار دارویی کشور در سال ۱۴۰۲ حدود ۱۶۰ هزار میلیارد تومان بود. امسال با هزینه هایی که داریم و رشد قیمت ها، که حدود ۳۰ الی ۴۰ درصدی است، حداقل...

چرا»بحرانوارفارین«دستازسربیمارانقلبیبرنمیدارد؟
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حرف رئیس جمهور را جدی نگیرید؛ با مردم صادق باشید
توصیه استاد دانشگاه امام صادق به وزیر اقتصاد:

دولت وعده داده بود که ســال اول تورم نصف می شود و ســال دوم تک رقمی می شود. مشخص است که دولت نتوانست به این هدفش برســد و این وعده عملیاتی نشد. آمار های بانک مرکزی و مرکز آمار در 
زمینه تورم نشــان می دهد که تورم بیش از 3۰ درصد است و نه نصف شده و نه تک رقمی؛ بنابراین ایشان نتوانســتند به این وعده خود عمل کنند.آقای خاندوزی باید بیشتر از مشاوران خود راهنمایی بگیرد. 
دولت به صورت مســتقیم از بانک مرکزی اســتقراض نمی کند. طبق قانون دولت اجازه ندارد مستقیماً از بانک مرکزی استقراض کند. یک حســاب تنخواه برای دولت در نظر گرفته شده که سه درصد یا چهار 

درصد از بودجه کشــور است که دولت باید آخر سال آن را تســویه کند.یعنی طبق قانون حتی اگر دولت از این حساب تنخواه برداشتی داشته است، باید قبل از پایان...

روزنـــامـه سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی، ورزشی

آیــا ســهامداران ۶ بانــک غیردولتی شــهر، ملت، 
تجارت، صادرات، رفاه و اقتصاد نوین در جریان زیان 
انباشته سنگین باشگاه پرسپولیس بوده اند؟ آیا آنان 
می دانســتند که این باشگاه داری نه تنها درآمدی در 
پی نخواهد داشــت بلکه احتمالا تاوان زیان انباشه 
سنگین این باشــگاه ها را نیز باید بپردازند و مهم تر 
از همــه اینکه چطور ۵ بانــک خصوصی که در یک 
سیســتم اقتصــادی آزاد به عنوان رقبــای یکدیگر 
شــناخته می شــوند اکنون باید به طور مشــترک 
تیم داری کنند و آیا این مســاله در تعارض با منافع 
ســهامداران آنان نخواهد بود؟ از سوی دیگر به نظر 
نمی رســد سهامداران پتروشــیمی خلیج فارس نیز 
تمایل چندانی برای حمل زیان انباشته ۷۷۰ میلیارد 

تومانی استقلال داشته باشند.
 بالاخــره پس از روز ها و ماه ها کشــمکش بر ســر 
خصوصی سازی استقلال و پرسپولیس، وضعیت این 
دو تیم فوتبال تعیین تکلیف شد و حالا این دو تیم 
مهم ایرانی که دارای رتبه برتر در آســیا نیز هستند 
می توانند ادعا کنند که خصوصی شده اند؛ و به این 
ترتیب در روز ۳ اردیبهشــت سال جاری بلوک های 
۸۵ درصدی استقلال و پرسپولیس معامله شدند. در 
این روز سهام پرسپولیس و اســتقلال در بازار پایه 
فرابورس معامله شــد تا این دو باشگاه رسما واگذار 
شوند و سیطره دولت بر آن ها به پایان برسد. بر این 
اساس ۸۵ درصد از سهام پرسپولیس معادل ۳۱۹۰ 
میلیــارد تومان و همین مقدار از ســهام اســتقلال 
با قیمت ۲۷۴۸ فروخته شــده تا در آســتانه موعد 
مقرر برای لایسنس حرفه ای، تکلیف این دو باشگاه 
روشــن شــود.همچنین بنا بر اخبــار موجود مالک 
جدید پرســپولیس کنسرسیوم متشکل از بانک های 
غیردولتی شــهر، ملــت، تجارت، صــادرات، رفاه و 
اقتصاد نوین خواهد بود و ســهامدار جدید استقلال 

هم شرکت پتروشیمی خلیج فارس است.
البته که بــا این واگذاری ها دیگر به نظر می رســد 
دو باشگاه پرســپولیس و استقلال مشکلی از جهت 
دریافت مجوز حرفه ای از نظر مالکیت نداشته باشند، 
اما در مقابل بســیاری از کارشناسان نیز این روند را 
درست ندانسته اند. البته که این انتقال در شرایطی 
رخ داده اســت که رهبر انقلاب بار ها و به شــدت و 
صراحتاً بانک ها را از بنگاهداری منع کردند. این مهم 
ظاهراً از دید مســئولان انتقال سهام این دو باشگاه 

مغفول مانده است.
 AFC البتــه که دلیــل این عجله را بایــد در نامه
جستجو کرد. یکی از شروط برای تیم های استقلال 
و پرســپولیس به منظور کســب مجــوز حرفه ای، 
پرداخــت بدهی هــای خارجــی و تعییــن تکلیف 
پرونده هایی بود که منجر به رای صدور نهایی شــده 
بود. دیگر موضوعی که کنفدراســیون فوتبال آسیا 
روی آن در مــورد این دو تیم بر آن تاکید داشــت، 
تفکیک مالکیت بود. اکنون، اما به نظر می رســد که 
دیگر نامه فدراســیون فوتبال برای تفکیک مالکیت 
این دو باشــگاه به کنفدراسیون فوتبال آسیا ارسال 

شده است.
اما شــاید عجیب اینکه رئیس مرکــز پژوهش های 
مجلس نیز یکی از همین مخالفان انتقال بوده است. 
او در ۲۸ فروردین ســال جاری از مکاتبه این مرکز 
با مســئولان کشــور درخصوص واگذاری سهام دو 
باشــگاه پرسپولیس و اســتقلال به بانک ها خبر داد 
و گفت: »در این مکاتبه تاکید کرده ایم که واگذاری 
باشگاه های ورزشــی به بانک ها، مغایر نهی رهبری 
درخصوص بنگاهداری بانک ها و مواد ۱۶ و ۱۷ قانون 

رفع موانع تولید رقابت پذیر است.«
بابک نگاهداری با اشــاره به انتشــار آگهی واگذاری 
سهام دو باشــگاه پرسپولیس و اســتقلال از سوی 
ســازمان خصوصی ســازی، از مکاتبه ایــن مرکز با 

مسئولان کشور در این زمینه خبر داد.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس بیان کرد: »در این 
مکاتبه تاکید شــده وظیفه اصلی بانک، تامین مالی 
تولید در اقتصاد کشــور بوده و درگیر شــدن منابع 
آن در شــرکت های غیرمرتبط با موضــوع فعالیت 
بانکداری به ضــرر این وظیفــه و درنهایت اقتصاد 
کشور است. این اقدام باعث خواهد شد که منابع در 
اختیار بانک برای اعطای تســهیلات به فعالیت های 
مولد کاهش یابد و لذا با شــعار سال ابلاغی از سوی 

مقام  معظم  رهبری نیز تناسبی ندارد.«
 اشــاره رئیس مرکز پژوهش های مجلس به بند ۱۶ 
قانون رفع موانع تولید است که بر اساس آن بانک ها 
مجاز به بنگاه داری نیستند و همین مساله باعث شد 
تا عملًا پروژه واگذاری ســهام دو باشگاه استقلال و 
پرسپولیس به بانک ها خلاف قانون وضع  شده باشد.

نکته جالب تر اینجاســت که حتی ســازمان بورس 
نیز در نامــه ای به بانک ها اعلام کرده بود که خرید 
ســهام پرسپولیس مغایر با مواد ۱۶ و ۱۷ قانون رفع 
موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشــور 
و حتــی اساســنامه بانک هاســت به همیــن دلیل 
بانک ها باید توضیح دهند که چرا قصد خرید ســهام 
پرســپولیس را دارند.پس از این نامه سازمان بورس 
و درخواست توضیح از بانک ها تنها یک بانک، یعنی 
بانک شــهر دراین باره توضیــح داد و اعلام کرد که 
پیرو تصمیمات دولت برای حل مشــکلات باشــگاه 
پرســپولیس، مذاکــرات وزارت اقتصــاد، شــورای 
پول و اعتبــار و بانک مرکــزی و تأکید معاون اول 
رئیس جمهور درخصوص واگذاری سهام پرسپولیس 
به بانک ها، ۲۱ فروردین جلسه ای توسط شورای پول 
و اعتبار تشکیل و مصوب شد کنسرسیومی متشکل 
از بانک های غیردولتی در چارچوب شــرایط اعلامی 
با هدف کمک به این باشــگاه تشــکیل تا به خرید 
ســهام و سرمایه گذاری در آن اقدام شود. بانک شهر 
همچنین اعلام کرد: درنظر دارد از اولویت رد دیون 
دولتی برای تهاتر بدهی و مطالبات از شــهرداری ها 

به عنوان سهامدار باشگاه استفاده کند.
عجیب تر اینکه به غیر از مغایرت های قانونی آشــکار 
در واگذاری سهام پرسپولیس به ۶ بانک غیردولتی، 
این واگذاری حتی ضد سیاست های راهبردی بانک 

مرکزی برای کنترل تورم است.
به گــزارش اقتصاد ۲۴، در حالی بار ها گفته شــده 
اســت که از دلایل اصلی ناترازی بانک ها ورود آن ها 
به بنگاه داری اســت که این موضوع به تورم عمومی 
دامن زده اســت. محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک 
مرکزی، نیز بار ها بر این موضوع تأکید کرده و گفته 
اســت: موضوع بنگاه داری بانک ها یکی از مشکلات 
شبکه بانکی است. در این زمینه فعالیت بنگاه داری 
بانک های تجاری قابل قبول نیست و این بانک ها باید 

با فروش بنگاه ها، از بنگاه داری خارج شوند.
باز مشــخص نیســت که چطور ۶ بانــک هر چند 
غیردولتی در ســکوت عجیب بانک مرکزی به ناگاه 
صاحب و مالک یک باشــگاه فوتبال مطرحکشــور 
می شــوند و آیا بانک مرکزی این عمــل بانک ها را 

بنگاه داری ارزیابی نکرده است؟
ایــن واگذاری نیــز در حالــی صــورت گرفته که 
بررسی های صورت های مالی دو باشگاه پرسپولیس 
و اســتقلال نشــان می دهد که در حال حاضر زیان 
انباشته باشگاه استقلال در حدود ۷۷۰ و پرسپولیس 

۷۱۵ میلیارد تومان است.
 ایــن به معنای آن اســت که بانک هایــی که امروز 
قرار است ســهام پرسپولیس را خریداری کنند باید 
ســالانه صد ها میلیارد تومان برای اداره این باشگاه 
از جیب ســهامداران هزینه کنند. حتی این مساله 
عنوان شده است که شــرایط واگذاری پرسپولیس 
طوری تعیین شــده کــه خریدار باید با احتســاب 
ســود ۲۳ درصدی سالانه ۶۰۱ میلیارد تومان قسط 
بپردازد. از آنجایی که ســقف بودجه، ۳۲۵ میلیارد 
تومان در نظر گرفته شــده، در حالتی تقریبی باید 
۴۰۰ میلیارد تومان هزینــه تیمداری کنار بگذارند. 
در بهترین حالت درآمد ســالانه حدود ۲۰۰ میلیارد 
تومان است و ســالانه ۸۰۰ میلیارد زیان به خریدار 
احتمالی تحمیل می کند.از ســوی دیگر به نظر نمی 
رســد سهامداران پتروشیمی خلیج فارس نیز تمایل 
چندانــی برای حمــل زیان انباشــته ۷۷۰ میلیارد 
تومانی اســتقلال داشته باشند.سوال این جاست که 
آیا ســهامداران این ۶ بانک غیردولتی یعنی شــهر، 
ملــت، تجارت، صــادرات، رفاه و اقتصــاد نوین در 
جریان چنین زیان انباشته ســنگینی بوده اند؟ آیا 
آنان می دانســتند که این باشــگاه داری نه تنها در 
آمدی در پی نخواهد داشت بلکه احتمالا تاوان زیان 
انباشه سنگین این باشــگاه ها را نیز باید بپردازند و 
مهم تر از همه این که چطور ۵ بانک خصوصی که در 
یک سیســتم اقتصادی آزاد به عنوان رقبای یکدیگر 
شناخته می شــوند اکنون باید به طور مشترک تیم 
داری کننــد و آیا این مســاله در تعــارض با منافع 

سهامداران آنان نخواهد بود؟
نکته دیگر این است که حتی در مورد واگذاری تیم 
فوتبال استقلال نیز به نظر می رسد حالا مالک شبه 
خصوصی باشگاه گویا چندان دقیق در جریان نیست 
که چه باشگاهی را به دست گرفته و سوابق تاریخی 

آن چیست!

یــک اقتصاددان گفــت: با تجربه ســنوات اخیر به 
احتمال بالا آمار تورم بانک مرکزی بیشــتر از مرکز 
آمار خواهد بود و باید منتظر ماند و دید رکورد سال 

۱۳۷۴ شکسته خواهد شد یا خیر.
نرخ تــورم واقعی کشــور چه عددی اســت؟ بانک 
مرکزی در تازه ترین گزارش بدون ذکر تورم سالانه، 
آماری از تورم نقطه به نقطه منتشــر کرده است که 
نشان می دهد تورم نقطه به نقطه در میانه کانال ۳۰ 

درصد قرار گرفته است.
 نرخ تــورم نقطه به نقطه در پایان فروردین امســال 
به کمتر از ۳۵ درصد رســیده اســت. چندی پیش 
نیز مرکز آمــار از کاهش تورم نقطه به نقطه به ۳۰.۹ 

درصد در پایان فروردین ماه خبر داده بود.
بانــک مرکزی این آمار را در واکنش به گزارش یک 
رسانه منتشر کرد که از رکوردشکنی ۸۰ ساله تورم 
پرده برداشــته بود. براســاس این گزارش، ابراهیم 
رئیســی، رئیس دولت ســیزدهم درست یک سال 
پیش در اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ برای مهار تورم و رشد 
تولید دســتوراتی داد که در ۱۰ بند به دستگاه های 
مختلف کشــور تکلیف شــد و حالا یک سال از این 
۱۰ فرمان گذشته و انتشار لیست تورم توسط بانک 
مرکزی نشان می دهد نه تن ها در مهار تورم موفقیتی 
حاصل نشــده، بلکه رکورد ۸۰ساله نرخ تورم توسط 
دولت ســیزدهم شکسته شده و به بالای ۵۲ درصد 

رسیده است.
در این گزارش آمده اســت؛ آماری که به آن اشاره 
می شــود، برگرفته از جدول اعلامــی بانک مرکزی 
اســت. همان مرجعی که دولت سیزدهم در ابتدای 
کار برای آن که تورم دولت قبل را بالاتر نشان دهد، 
به آن اســتناد می کــرد؛ بنابراین هرچند براســاس 
نرخ های اعلامی مرکز آمار هنوز تا رکوردشکنی چند 
گام کوچک فاصله اســت، اما آمار بانک مرکزی این 
رکوردزنی را به تصویر می کشد. البته اعضای محترم 

دولت با اشــاره به اینکه سال پایه درنظرگرفته شده 
در جدول بانک مرکزی ۱۳۹۵ است درحالی که سال 
پایه بــه ۱۴۰۰ تغییر پیدا کرده، تاکید می کنند که 
نرخ تورم کمتر از ۵۲ درصد اســت. اما اگر سال پایه 
را ۱۴۰۰ در نظر بگیریم بنا بر نظر کارشناســان نرخ 
تــورم در محدوده ۵۰ درصد خواهد بــود، بنابراین 

اصل موضوع تغییری نمی کند.
در ایــن میان، عبدالناصر همتی، رییس کل اســبق 
بانک مرکزی در یادداشــتی در فضــای مجازی در 
واکنش به آمار اعلامی تورم نقطه به نقطه فروردین، 
نوشت: از اطلاع رســانی بانک مرکزی ممنون. البته 
مناســب بود که تورم سالانه در پایان سال ۱۴۰۲  و 
فروردین ۱۴۰۳ را هم اعلام می کردند. این اعلام، به 
معنای این است که تورم فروردین ۱۴۰۲، به میزان 

»۶۳ درصد« بوده است!
وی متذکر شــد: این تورم اعلام نشده، نتیجه رکورد 
رشد ۴۳ درصدی چاپ پول در سال ۱۴۰۱ و دلیل 

عمده فشار به نرخ ارز در ۱۴۰۲ بود.
در همین رابطه وحید شقاقی، اقتصاددان در گفتگو 
با خبرنگاران در پاسخ به این پرسش که نرخ واقعی 
تورم چه عددی اســت؟ گفــت: درخصوص تحلیل 
آمار های تورم در اقتصاد ایران، دو نهاد بانک مرکزی 
و مرکز آمار گزارش رسمی منتشر می کنند و معمولا 
بین تورم اعلام شده این دو نهاد طی سال های اخیر 

بین ۲ تا ۱۱ درصد اختلاف وجود داشته است.
وی بــا ذکر مثالی افزود: در ســال ۱۳۹۹ نرخ تورم 
اعلامی توسط مرکز آمار معادل ۳۶.۴ درصد و بانک 
مرکزی ۴۷.۱ درصد بوده که اختلاف نزدیک به ۱۱ 
درصد وجود دارد و برخی سال ها هم این اختلاف به 
کمتر از یک درصد رســیده. به عنوان نمونه در سال 
۱۴۰۱ نرخ تــورم مرکز آمــار ۴۵.۸ درصد و بانک 

مرکزی ۴۶.۵ درصد بوده است.
این کارشــناس اقتصادی تصریح کرد: با گذشت ۴۵ 

روز از ســال جدید، هنوز گزارش تورم بانک مرکزی 
برای سال ۱۴۰۲ منتشر نشــده است، ولی گزارش 
مرکز آمار به روزتر است و منتشر شده و برای ۱۴۰۲ 

تورم ۴۰.۷ درصد اعلام شده است.
شقاقی متذکر شد: با تجربه سنوات اخیر به احتمال 
بــالا آمار تورم بانــک مرکزی بیشــتر از مرکز آمار 
خواهد بــود و باید منتظر ماند و دید رکورد ســال 

۱۳۷۴ شکسته خواهد شد یا خیر.
وی ادامه داد: در سال ۱۳۷۴ تورم اعلام شده بانک 
مرکزی معادل ۴۹.۴ درصد بوده که بیشــترین رقم 

طی ۵۰ سال اخیر بوده است.
وی در ادامــه با بیان این که فارغ از بحث شکســته 
شــدن یا نشــدن رکورد نرخ تورم در سال ۱۴۰۲، 
چند نکته حائز اهمیت است، گفت: هیچ دوره ای در 
اقتصاد ایران ۷ سال پی در پی تورم بالا )بیش از دو 
برابر میانگین بلندمدت( وجود نداشــته و این پدیده 

بسیار نگران کننده است.
ایــن اقتصاددان افزود: ریشــه های اصلــی تورم در 
اقتصــاد ایران در حال تشــدید هســتند، بالاخص 
ناترازی های اقتصاد کلان درحال افزایش هستند که 
خود عامل بالقوه تشــدید تورم برای ســال های بعد 

هستند.
شقاقی تصریح کرد: چشم انداز روشن از کاهش تورم 
برای ســال های ۱۴۰۳ و بعد فعلا مشاهده نمی شود 

و تصمیمات سخت کنترل تورم مشاهده نمی شود.
پولــی  سیاســت های  این کــه  بیــان  بــا  وی 
ناترازی هــای برابــر  در  مرکــزی   بانــک 

 اقتصاد کلان پاسخگو نیست، عنوان کرد: همچنان 
گسســت بین بخش پولی از بخش واقعی، برقرار و 

تشدید شده است.
این اقتصاددان تاکید کرد: بخش واقعی اقتصاد ایران 
کار نمی کند و همین مســاله در تشــدید گسست 

بخش پولی و واقعی اثرگذار است.

در اولیــن حراج اوراق مالی دولتی، ۳۵ هزار میلیارد 
تومان اوراق عرضه شــد اما تنهــا ۶.۶ هزار میلیارد 
تومان آن مشتری داشــت. به نظر می رسد سیاست 
گواهی ســپرده ۳۰ درصدی، متهــم ردیف اول این 

اتفاق باشد.
 هفته گذشــته نخستین حراج اوراق دولتی در سال 
۱۴۰۳ برگزار شــد. حراجی که در آن اوراق دولتی 
برای تامین مالی دولت به فروش می رسند و یکی از 
مهم ترین ابزار دولت ها برای تامین هزینه ها و جبران 

کسری بودجه محسوب می شود.
نکته مهم نخســتین حراج اوراق مالی ســال جاری 
امــا پرده برداری از نتایج سیاســتی بود که با وجود 
انتقادات پرشمار کارشناسان اقتصادی، بانک مرکزی 
همچنــان به ادامه آن اصرار دارد. سیاســت گواهی 

سپرده ۳۰ درصدی که بانک مرکزی در بهمن سال 
گذشــته، مجوز انتشــار آن را صادر کرد و حالا آثار 

شوم آن، رفته رفته نمایان می شوند.
در نخســتین حــراج اوراق دولتی در ســال جاری، 
مجموعــاً ۳۵ هــزار میلیارد تومــان اوراق به حراج 
گذاشته شــد که نرخ بازده تا سررسید آنها از ۲۷.۹ 
درصد تا ۲۸.۸ درصد متفاوت بود. با وجود این، این 
حراج بزرگ اوراق دولتی که از ســوی بانک مرکزی 
انجام شــد، ســوت وکور بود و تنها ۶ هــزار و ۶۰۰ 
میلیارد تومان اوراق »اراد ۱۵۷« با نرخ سود ۲۸.۳۹ 
درصدی و تاریخ سررســید تیرماه ۱۴۰۵ از ســمت 

یک بانک خریداری شد.
به نظر می رســد علت اصلی استقبال ناچیز بانک ها 
از اولین حراج اوراق دولتی در سال جاری، سیاست 

انتشار اوراق گواهی ســپرده با نرخ سود ۳۰ درصد 
باشــد که بانک مرکزی در ســال گذشته آغاز کرد؛ 
سیاســتی که باعث شــده اوراق دولتی که پیش از 
ایــن با نرخ های ۲۶ تا ۲۷ درصدی عرضه می شــد، 
حالا حتی در نرخ های نزدیک به ۲۹ درصد جذابیتی 

نداشته باشند و خریداری برایشان پیدا نشود.
بــه این ترتیب، این سیاســت، هزینه تامین مالی را 
نه تنها برای بنگاه های اقتصادی بلکه برای دولت نیز 
بالا برده که این موضوع می تواند مشــکلات فراوانی 

به همراه داشته باشد.
پس از آنکــه بانک مرکزی از صدور مجوز انتشــار 
اوراق گواهی سپرده با نرخ سود ۳۰ درصد خبر داد، 
بسیاری از کارشناسان در همان زمان آثار مخرب آن 

را پیش بینی می کردند. 

هشدارنگرانکنندهیکاقتصادداننسبتبهتشدیدتورمتخلفیاتقلبدولتی؟!

هشدارکارشناسانبهوقوعپیوست
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رهبر انقلاب تاکید کردند: از ابتدای انقلاب، برائت یک رکن جاری در حج بوده است، اما 
امسال و با توجه به حوادث عظیم و عجیب غزه که بیش از همیشه...

یک اقتصاددان گفت: با تجربه سنوات اخیر به احتمال بالا آمار تورم بانک مرکزی بیشتر 
از مرکز آمار خواهد بود و باید منتظر ماند و دید رکورد سال...

در رفتن اکسل ایکس ۵۵ پرو، شیوه پاسخگویی برند چینی و شریک تجاری آن، در 
کنار افشای میل بالای مونتاژکاران برای بلعیدن ارز دولتی، لزوم...

یادداشت، راه مردم؛عالــم خلقت بر اساس قانون علت و معلول آفریده شده و تمام 
ذرات آن با یکدیگر مرتبط هستند.زیبا ترین بیان در رابطه...

رهبرانقلابدردیدارمسئولانوکارگزارانحج
وجمعیاززائرانبیتاللهالحرامتاکیدکردند:

نگاهروز

ارتباطفاجعهایکس۵۵پروباواگذاریایرانخودرووسایپا

الهامقیمیفهدزاده

حجامسالحجبرائتاز
دشمنجنایتکارصهیونیستیوحامیانش

هشدارنگرانکننده
یکاقتصاددان

نسبتبهتشدیدتورم

آیندهصنعتخودروایران
ارزخورییاخودروسازی؟

گشایشروزیوفقر
درنگاهدیناسلام
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اختـــلافزاکانیاختـــلافزاکانی
باشــورایشــهرباشــورایشــهر
بـــالاگرفــت!بـــالاگرفــت!

بهدلیلعدمشفافسازیدرقراردادچینیبهدلیلعدمشفافسازیدرقراردادچینی



سیاسی، اجتماعیسیاسی، اجتماعی

رهبر انقلاب در دیدار مسئولان و کارگزاران حج و جمعی از زائران بیت الله الحرام تاکید کردند:

حج امسال حج برائت از دشمن جنایتکار صهیونیستی و حامیانش

رهبــر انقلاب تاکید کردند: از ابتدای انقلاب، برائت یک رکن جاری در حج بوده اســت، 
اما امســال و با توجه به حوادث عظیم و عجیب غزه که بیش از همیشه چهره خون آشام 
مجموعه ی برخاســته از تمدن غربی را آشکار کرده است، حج امسال به صورت ویژه حج 

برائت است.
رهبر معظم انقلاب اســلامی صبح دیروز در دیدار مسئولان و کارگزاران حج و جمعی از 
زائران بیت الله الحرام، ذکر پروردگار و »وحدت و ارتباط مسلمانان« را دو عنصر بسیار مهم 
معنــوی و اجتماعی فریضه حج خواندند و با اشــاره به حادثه عظیم غزه و جنایات رژیم 
خون آشام صهیونیستی گفتند: حج امســال در پرتو آیات قرآن کریم و یاد و نام مبارک 
حضرت ابراهیم )ع(، باید فراتر از هر سال، حج برائت از این دشمن جنایتکار مسلمانان و 

حامیان آن باشد.
به گزارش راه مردم به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، رهبر انقلاب 
اســلامی حج را در جنبه مادی و معنوی، فریضه ای چند بعدی برشمردند و افزودند: در 
بعُــد درونی و باطنی، ذکر پروردگار به عنوان »منشــاء حقیقی زندگــی و عزم و اراده و 
تصمیم گیری های فردی، اجتماعی و ملی«، نکته برجسته همه مراحل و مواقف حج است.
ایشان در همین زمینه به زائران بیت الله تاکید کردند: در حج متوجه مواردی باشید که در 
هیچ جای دیگر نیست مانند کعبه، مسجدالحرام و طواف و زیارت نبی اکرم )ص(؛ وگرنه 

بازار و اجناس در همه جا وجود دارد.
رهبر انقلاب نکته برجســته ی بعُد اجتماعی حج را وحدت و ارتباط مسلمانان با یکدیگر 
برشمردند و گفتند: فلسفه دعوت الهی از همه مردم برای حضور در مکانی مشخص و در 
ایامی مشخص، آشنایی مسلمانان با یکدیگر و همفکری و تصمیم گیری مشترک است تا 
نتایج مبارک و عینی حج نصیب عالم اسلام و همه بشریت شود که اکنون دنیای اسلام در 

زمینه تصمیم گیری مشترک، خلاء بزرگی دارد.
ایشان نادیده گرفتن تفاوت های ملیتی، مذهبی و قومی را مقدمه لازم وحدت دانستند و 
افزودند: اجتماع عظیم، یکدســت و یک شکل پیروان همه مذاهب و فرق اسلامی از همه 

ملیت ها، نمود بارز وجه سیاسی-اجتماعی حج است.
حضــرت آیت الله خامنه ای افزودند: البته ضرورت عبور از تفاوت ها و مســائل تفرقه انگیز 
مخصوص حج نیســت و در آیات متعدد قرآن بر وحدت و همدلی مسلمانان تاکید شده 

است.
رهبر انقلاب با اشــاره به اینکه فریضه حج باید مشــحون از نام مبارک حضرت ابراهیم و 
تعالیم آن پیامبر بزرگ باشــد، برائت از دشــمنان دین خدا را از جمله تعالیم ارزشمند 
ابراهیمی خواندند و گفتند: از ابتدای انقلاب، برائت یک رکن جاری در حج بوده اســت، 
اما امســال و با توجه به حوادث عظیم و عجیب غزه که بیش از همیشه چهره خون آشام 
مجموعه ی برخاســته از تمدن غربی را آشکار کرده است، حج امسال به صورت ویژه حج 

برائت است.
حضرت آیت الله خامنه ای حوادث کنونی غزه را شــاخصی ماندگار برای تاریخ دانستند و 
افزودند: حملات وحشیانه سگ هار صهیونیستی از یک طرف و مقاومت و مظلومیت مردم 
غزه از طرف دیگر در تاریخ می ماند و راه را به بشریت نشان می دهد که بازتاب شگفت انگیز 
و بی ســابقه آن در جوامع غیرمسلمان و دانشگاه های آمریکا و بعضی کشور های دیگر، از 

نشانه های این تاریخ سازی و شاخص سازی است.
ایشــان در تبیین وظیفه امت اســلامی در قبال فجایع غزه در فرصت حج ابراهیمی، به 
نمونه های متعدد قرآنی از سیره حضرت ابراهیم )ع( اشاره کردند و گفتند: ابراهیم )ع( جزو 
پیامبرانی است که دل رئوف و بسیار مهربانی دارد، اما همین پیامبر الهی در مقابل دشمنان 

ظالم و ستیزه گر به شدت اظهار برائت و به صراحت اعلام دشمنی می کند.
رهبر انقلاب با اشاره به آیات قرآنی که دوستی با دشمنان ستمگر را هم کاملًا نهی می کند، 
رژیم صهیونیســتی را مصداق کامل دشمنی با مسلمانان و آمریکا را همدست این رژیم 
خواندند و افزودند: اگر کمک آمریکا نبود آیا رژیم صهیونیستی قدرت و جرأت این رفتار 

وحشیانه با مردم مسلمان و زنان و کودکان را داشت؟
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: عامل قتل مسلمانان و آواره کردن آن ها و پشتیبان آن، 
هر دو ظالم هستند و طبق صریح قرآن اگر کسی با آن ها دست دوستی بدهد او نیز ظالم 

و ستمگر و مشمول لعنت خداوند است.
ایشان با توجه به شرایط کنونی جهان اسلام، رویکرد ابراهیمی به حج یعنی برائت آشکار 
در مقابل دشمنان را ضروری تر از همیشه خواندند و گفتند: بر این اساس حجاج ایرانی و 
غیر ایرانی باید بتوانند منطق قرآنی در پشتیبانی از ملت فلسطین را به همه دنیای اسلام 

منتقل کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: البته جمهوری اسلامی منتظر دیگران نمانده و نمی ماند، 
اما اگر دست های قوی ملت ها و دولت های اسلامی به کمک و همراهی بیاید، حالت رقت بار 

ملت فلسطین ادامه پیدا نخواهد کرد.
ایشان با تشکر از خدمات و فعالیت های بعثه و سازمان حج و سایر دستگاه های خدمات رسان 
در برگزاری حج، خطاب به آنان تأکید کردند: برای آسایش حجاج ایرانی و انجام حج مبرور 

و مقبول به گونه ای برنامه ریزی کنید که فاصله بین وضع موجود و مطلوب برطرف شود.
در ابتدای این دیدار، حجت الاســلام و المسلمین سیدعبدالفتاح نواب نماینده، ولی فقیه 
در امور حج و زیارت و سرپرســت حجاج ایرانی در ســخنانی، شعار حج امسال را »حج؛ 
قرآن محوری، همدلی و اقتدار امت اسلامی و دفاع از فلسطین مظلوم« خواند و گفت: حج 
ابراهیمی بســتری برای تعلیم خودسازی و همچنین مبارزه با طواغیت بیرونی و دفاع از 

مظلومان است.
آقای ســید عباس حسینی رئیس سازمان حج و زیارت نیز با اشاره به تشرف ۸۷ هزار و 
۵۵۰ نفر زائر ایرانی به حج امسال، از برنامه ها و فعالیت های این سازمان در زمینه افزایش 
کیفیت خدمات بهداشتی، اسکان، تغذیه و حمل و نقل و همچنین راه اندازی عمره مفرده 

پس از ۹ سال توقف و امکان بهره مندی مشتاقان زیارت خانه خدا گزارش داد.

در رفتن اکســل ایکس ۵۵ پرو، شیوه پاسخگویی 
برند چینی و شــریک تجاری آن، در کنار افشای 
میل بالای مونتاژکاران بــرای بلعیدن ارز دولتی، 
لزوم بازنگری در سیاست های کلان حوزه خودرو 

را گوشزد می کند
 ایکــس ۵۵ پرو به عنوان خودرویی ۱.۶ میلیاردی 
در هفته های اخیر با بی آبرویی بزرگی روبرو شــد، 
اما این اتفاق ناگوار شاید فتح بابی باشد در حوزه 
بــه گزارش فــرارو؛ ویدئو در رفتن اکســل عقب 
ایکس ۵۵ پرو حوالی اتوبان کاشــان - قم ضبط 
شــده اســت و در آن می بینیم ماشین با سرعت 
۸۰ کیلومتر بر ساعت در حال حرکت است؛ ولی 
ناگهان اکســل عقب در می رود تــا راننده کنترل 
ماشین را از دســت بدهد و در چشم بر هم زدنی 
ایکس ۵۵ پرو در شــانه خاکــی جاده چندمرتبه 
معلق بزند. تقریباً یک هفته از انتشار ویدئو سپری 
شــده و با وجود حساسیت ماجرا، مدیران خودرو، 
مونتاژکننده و شــریک تجاری خودروساز چینی 
چری در ایــران هنــوز بابت رفع نگرانــی افکار 
عمومی توضیحی نداده است. از نهاد های مسئول، 
مثل ســازمان اســتاندارد هم خبری نیست. در 
عوض ویدئو هایی از سایر کشور ها دیده ایم درباره 
رخداد های مشــابه و البته همیــن اتهام به یک 
دستگاه X۲۲ در جاده های ایران وارد شده است. 
واقعاً علت در رفتن اکسل ایکس ۵۵ پرو چیست و 
چطور می توان از این ماجرا نتیجه مثبت گرفت؟

قیمت ایکس ۵۵ پرو در نمایندگی مدیران خودرو، 
تقریبا یک میلیارد و ۲۷۰ میلیون تومان اســت و 
همیــن خودرو را در بازار آزاد یک میلیارد و ۶۰۰ 
میلیون تومان می فروشــند. اگر آپشــن برایتان 
اهمیت داشته باشــد، ممکن است قیمت ایکس 

۵۵ پرو تا یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون بالا برود.
ایکس ۵۵ پرو در بازار ســایر کشور ها با نام چری 
تیگو ۴ پرو عرضه می شود و بنابر سیاست گمرکی 

هر کشــور قیمتی متفاوت پیــدا می کند. قیمت 
ایکس ۵۵ پرو به عنوان مثال در امارات ۴۰ درصد 
ارزان تر از ایران اســت و در روســیه تقریبا نصف 

قیمت نمایندگی مدیران خودرو فروخته می شود.
ویدئو در رفتن اکســل عقب ایکس ۵۵ پرو حتی 
بــدون در نظر گرفتن قیمت خــودرو در ایران یا 
مقایســه هزینه خرید خودرو با ســایر کشورها، 
دارای اهمیت اســت، چون به ایمنی و ســلامت 

سرنشینان ارتباط دارد و شوخی بردار نیست.
علت در رفتن اکسل ایکس ۵۵ پرو قطعا به بررسی 
تخصصی و انجام تست های کارشناسی نیاز دارد. 
روز های اول که ویدئو منتشر شد و بازدید زیادی 
گرفت، کارشناســان مستقل به اتفاق گفتند ایراد 

می تواند به مونتاژ خودرو ارتباط داشته باشد.
اطلاعیه شماره یک مدیران خودرو حاوی چند ابهام 
است؛ همان اول وقوع حادثه را تایید کرده اند، بعد 
مدعی هستند تیم فنی برای بررسی صحت وسقم 
ماجرا تشکیل شده است. همچنین اضافه کرده اند 
برای دلجویی از سرنشینان تیمی به محل »گسیل 
داشته اند« و قول داده اند در کمترین زمان ممکن، 
اطلاعــات جامعی از کم و کیف اتفــاق برای افکار 
عمومی منتشــر کننــد. تا اینجــا حداقل متوجه 
می شویم ماجرای در رفتن اکسل ایکس ۵۵ پرو، 

جلوه های ویژه یا کلک سینمایی نبوده.
مدیران خودرو، هم زمان با ابراز تواضع در مواجهه با 
افکار عمومی و خشوع و فروتنی مقابل مشتریان، 
خط و نشــان ریزی برای رســانه ها کشیده و گفته 
هرگونه حاشــیه پردازی و تخریــب اعتبار معنوی 
این شــرکت را برنمی تابد و با فرض »ثبوت قصور 
احتمالــی« در فرآیند تولید، نســبت به پیگیری 
حقوق عوامل آشــکار و نهان در بزرگ نمایی آنچه 

اتفاق افتاده را معمول خواهد داشت.
افکار عمومی بی توجه به این تهدیدها، بی صبرانه 
منتظر شــنیدن پاســخی قانع کننده درباره علت 

واقعی در رفتن اکســل ایکس ۵۵ پرو اســت و تا 
وقتی به این معما پاسخ قانع کننده ای داده نشود، 
زمان علیه مدیران خوردو اســت، چون خریداران 
با شــک و تردید به تولیدات و محصولات این برند 
چینی نگاه می کنــد. افکارعمومی نه تنها از آنها، 
بلکه از نهاد های نظارتی مثل ســازمان استاندارد 
توقع دارد ماجرای در رفتن اکســل ایک ۵۵ پرو 
را شفاف سازی کنند.مدیران خودرو در ماجرای در 
رفتن اکســل ایکس ۵۵ پرو، خودش را بدشانس 
می دانــد. بعضی ها می گویند محل قــرار گرفتن 
دوربین فیلمبــرداری در محل حادثه غیرطبیعی 
اســت. همچنین، کارشناســان صنعت خودرو و 
رسانه ها برای چند روز پیاپی اینترنت را شخم زده 
اند و تا الان علاوه بر کشــف موارد مشابه در چند 
کشور دنیا، چند تصویر از ایکس ۲۲ پرو با همین 
مدیران خودرو  کرده اند.بداقبالــی  پیــدا  وضعیت 
وقتــی تکمیل شــد که در بحبوحــه ماجرای در 
رفتن اکســل ایکــس ۵۵ پرو، گمرک فهرســت 
۱۰۰ واردکننــده بــزرگ را در دســترس عموم 
قرار داد. لیســت نشــان می دهد مدیران خودرو، 
بزرگترین مصرف کننده ارز وارداتی کشــور پس 
از شــرکت بازرگانی دولتی ایران یا حتی شرکت 
پشــتیبانی امور دام بوده.خودروسازان ایرانی سال 
۱۴۰۲، روی هم رفتــه حدود ۵.۵ میلیارد دلار ارز 
دریافــت کرده اند و موفق شــده اند یک میلیون و 
۲۰۰ هزار دســتگاه خودروی سواری تولید کنند. 
تولید هر خودرو ایرانی به طور متوســط در سال 
گذشــته چهارهزار و ۹۰۰ دلار ارز مصرف کرده 
اســت. ایران خودرو ۱.۷ میلیارد دلار ارز دریافت 
کرده و بــه ازای هر یک میلیــون دلار ارز، ۳۰۰ 
دســتگاه خودرو تحویل داده. ارز دریافتی ســایپا 
۸۰۰ میلیون دلار بوده و توانســته به ازای هر یک 
میلیون دلار، ۴۵۰ دســتگاه خــودرو تولید کند.

مدیران خودرو بیشــترین میزان ارز را در ســال 

۱۴۰۲ میان فعالان این حوزه دریافت کرده است. 
حتی بیشتر از بزرگترین تولیدکننده خودرو ایران! 
آمار گمرک عدد تقریبی ۱.۸ میلیارد دلار را تایید 
می کند و در ادامه به شکل ناامیدکننده ای متوجه 
می شــویم با وجود اشــتهای فراوان برای مصرف 
منابع ارزی، مدیران خودرو به ازای هر یک میلیون 
دلار، تقریبــا یک چهارم ایرانخودرو و یک ششــم 

سایپا، خودرو به بازار عرضه کرده است.
کرمــان خودرو، به ازای هر یــک میلیون دلار ارز 
دریافتی از دولت، ۱۰۹ دســتگاه ماشین تولید - 
مونتاژ می کند و بهمن با ۷۶ دستگاه، آرین پارس 
موتور با ۶۹ دستگاه، فردا موتورز با ۷۷ دستگاه و 
ماموت خودرو با ۵۸ دســتگاه در رتبه های بعدی 

قرار می گیرد.
مونتــاژ خــودرو در ایران حداقــل از نظر مصرف 
ارز برای کشــور صرفــه اقتصادی ندارد؛ شــش 
شــرکت فعال در این بخش و پرچم دارشان یعنی 
مدیران خودرو، روی هم رفته نســبت به دو شرکت 
خودروســاز داخلی، ۱۴ درصد بیشــتر ارز دولتی 
گرفته انــد، اما وقتی پای کار و بررســی عملکرد 
وسط بیاید متوجه می شویم حجم تولیدشان ۳۷ 

درصد کمتر از ایرانخودرو و سایپا است.
خودروسازان داخلی هم کارنامه درخشانی ندارند؛ 
ایران خودرو و زیرمجموعه هایش در نیمه نخست 
پارســال، روی هم رفته متحمــل ۱۵ هزار و ۳۸۳ 
میلیارد تومان زیان شده اند. به این ترتیب جمع کل 
زیان انباشــته گروه ایران خودرو به عدد حیرت آور 
۱۰۵ هزار و ۹۵۴ میلیارد تومان رســیده اســت. 
ســایپا و شــرکت های زیرمجموعه اش هم فشار 
روانی ۸۹ هزار و ۵۲۷ میلیارد تومان زیان انباشته 

را بالای سرشان احساس می کنند.
چــاه ضرر و زیان خودروســازان مــدام عمیق تر 
می شود و بعید اســت با تداوم مدیریت ناکارآمد 
فعلــی وضعیت بهتر شــود. حجــم بدهی، دولت 
را وسوســه می کند خودش را از شــر پنج درصد 
ســهام ایران خودرو و ســهم ۱۷ درصدی ســایپا 
خلاص کند.در رفتن اکسل ایکس ۵۵ پرو، شیوه 
پاســخگویی برند چینی و شریک تجاری آن، در 
کنار اشــاره به اشــتهای بالای مونتاژکاران برای 
مصرف ارز دولتی، لزوم بازنگری در سیاســت های 
کلان اقتصادی مربوط به حوزه خودرو را گوشــزد 
می کنــد. الان می دانیم کیفیــت و ایمنی خودرو 
چینی با وجــود وعده وعید ها هنوز نتوانســته به 
ســطح مطلوب برسد.مونتاژکاران خودرو در ایران 
همچنــان محتاج قطعات و مواد اولیه ارســالی از 
چین هستند. نظام تعرفه ای و روند قیمت گذاری 
باعث می شود ماشین چینی با قیمت بسیار بیشتر 
از سایر نقاط دنیا در دسترس ایرانی ها قرار بگیرد 
و تازه دســت آخر بخش اصلی سود تولید خودرو 

در روش فعلی، روانه جیب چینی ها شود.

اصل »بی طرفیِ« در رســانه ها از جمله ارزش های 
اساسی اســت که در نهایت در شکل دهی اعتماد 
مخاطــب و بالا بردن مرجعیت یک رســانه نقش 
بســزای دارد؛ در این بین عملکرد روزنامه نگاران 
یک رســانه نقــش اصلی را در شــکل دهی افکار 
عمومــی درباره یــک رویداد یا وضعیــت دارد و 
هرآنچــه در مقام نماینــده یک خبرگــزاری یا 
موسســه خبری در فضای مجازی منتشــر کند، 

اغلب به نام کل اعضا ثبت می شود.
رشــد ســریع فناوری هــای جدیــد، قابلیت ها و 
ظرفیت های بسیاری برای ســازمان ها و خصوصا 
بنگاه هــای خبری بــه ارمغان آورده که پیشــتر 
حتی قابــل تصور هم نبود. از طرفی اســتفاده از 
رسانه های اجتماعی به بخش جدایی ناپذیر زندگی 
افراد تبدیل شــده و تأثیر بســیار زیادی بر ابعاد 
زندگی شــخصی و شــغلی افراد از جمله تأثیر بر 
عملکرد شغلی، رضایت شــغلی و تعهد سازمانی 

آنان گذاشته است. 
گســترش استفاده از رســانه های اجتماعی، تمام 
ابعاد زندگی را تحت تأثیر قرار داده و طبیعی است 
که سازمان ها نیز نسبت به استفاده کارکنان از این 
رسانه ها حساس باشــند. با این همه ارتباط بین 
استفاده از رسانه اجتماعی و عملکرد شغلی افراد 
بســیار پیچیده تر از آن اســت که بدون بررسی و 
پژوهش بتوان درباره آن نظر داد. عوامل متعددی 
می توانند بر این رابطه تأثیر داشته باشند. بنابراین 

تشویق یا ممانعت صرف سازمان ها برای استفاده 
کارکنان از شــبکه های اجتماعی لزوما نمی تواند 
مطلوبیــت مورد نیاز را به همراه داشــته باشــد 
)بررسی تأثیر اســتفاده از رسانه های اجتماعی بر 
عملکرد شــغلی کارکنان/ علی شایان، حبیب الله 

دانایی، مهردخت اندامی(. 
بــا این همه آنچه مرســوم اســت آنکــه فارغ از 
جغرافیای سازمانی، یک رسانه برای پیشرفت برند 
خــود و همچنین برندهای شــخصی کارکنانش، 
پروتکل هایــی را جهــت فعالیت در شــبکه های 
اجتماعی مد نظر قرار می دهد؛ کارکنان را به فعال 
بودن در رسانه های اجتماعی تشویق می کنند اما 
از ایــن ارزش بنیادی نیز حمایــت می کنند که 
کارکنــان نباید عقاید شــخصی خــود را درباره 

موضوع های مناقشه برانگیز روز انتشار دهند.
نمونه های مصداقی این نگاه در مقیاس بین الملل، 
آسوشیتد پرس و بی بی سی هستند که راهنمای 
استفاده از رسانه های اجتماعی را برای کارکنانشان 

تبیین کرده اند. 
همــه کارکنــان AP به داشــتن کاربــری در 
رسانه های اجتماعی تشــویق و ترغیب می شوند. 
 AP این رسانه ها ابزاری ضروری برای گزارشگران
هســتند تا اخبار را گــردآوری کنند و لینک آثار 
منتشرشده را برای دیگران به اشتراک بگذارند. با 
ایــن همه نباید در نام کاربری خود AP را اضافه 
 )AP کنند. باید از عکس شخصی )و نه از لوگوی

برای پروفایل شان اســتفاده کنند و در عین حال 
باید در پروفایل شــان خود را کارمند AP معرفی 
کنند. ضمن اینکه پسُت کردن داده های محرمانه 

و انحصاری AP هم ممنوع است.
کارمندان AP نباید در پروفایلشــان وابســتگی 
سیاســی خود را نشــان دهند و نباید هیچ گونه 
پسُــتی درباره دیدگاه های سیاسی انتشار دهند. 
ضمــن اینکه ریتوییــت هماننــد توییت ها نباید 
طوری به نظر برســد که انگار شما عقاید شخصی 

خود را درباره یک موضوع روز بیان می کنید. 
دیگر رســانه  شناخته شــده جهان ـ BBC ـ هم 
وضعیتی مشــابه دارد و دســتورالعمل هایی را که 
متضمن حفظ بی طرفی کارکنانش هنگام کاربرد 

شبکه های اجتماعی است، تنظیم کرده است. 
این دستورالعمل از کارکنان این موسسه می خواهد 
»از اظهارنظر شــخصی در مورد سیاســت گذاری 
دولتی، مســایل سیاسی و موضوعات بحث برانگیز 
خودداری کنند.«همچنین دو ســالی اســت که 
دســتوراتی در مــورد خــودداری از جهت گیری 
علنی از طریق فالو کردن، لایک، بازتوییت و سایر 

اشکال اشتراک گذاری صادر شده است.
در سال های اخیر تعدادی از مجریان بی بی سی به 
خاطر اشــتراک گذاشتن نظرات شخصی خود در 
توییتر در معرض انتقاد قرار گرفته اند.گری لینکر، 
مفســر فوتبال در برنامه مسابقه روز، از جمله این 
افراد بوده اســت. او غالبا از حساب توییتری خود 

برای اظهارنظر در مورد مسائلی غیر از فوتبال هم 
استفاده می کرد که به او تذکر داده شد.

بابی فریکشن، مجری شــبکه آسیایی بی بی سی 
نیز پس از مداخله مدیریت بی بی ســی، توئیتی را 
حذف کرد که در آن دولت بریتانیا را مورد انتقاد 
قرار داده و به این ترتیب، در مورد مسایل سیاسی 

موضع گیری کرده بود.
نکته قابل توجه این اســت که بــه کارکنان این 
سازمان گفته شده اســت که در تدوین و انتشار 
زندگینامه یا مشــخصات شخصی، از ذکر عباراتی 
مانند »دیدگاه های ابراز شده جنبه شخصی دارد 
و منعکس کننده نظرات بی بی ســی نیســت« به 
منظور سلب مســئولیت از خود خودداری کنند 
زیرا چنین عباراتی مانع از پاســخگویی در قبال 
جهت گیری های شــخصی نیســت.بر اساس این 
گزارش و بر اســاس آنچه یادآوری شــد، فعالیت 
خبرنگاران در صفحات شخصی شان در شبکه های 
اجتماعی گاه بیش از فعالیت شــان در رسانه های 
رسمی، زیر ذره بین قرار می گیرد و علت شاید این 
است که این رفتار رسانه ای می تواند در تشخیص 
نحوه تعامل رسانه های رسمی و غیررسمی، بسیار 
تعیین کننده باشد؛ چرا که در این ارتباط دوسویه، 
پای مسائلی مثل اعتبار شــخص و اعتبار رسانه، 
چهارچوب های حرفــه ای و از همه مهم تر تنظیم 
کردن ســرعت انتشار با مدت زمان صحت سنجی 

خبر به میان کشیده می شود.

تصویر یک گردشــگر روس با کیســه ای پر از اســکناس ریال بار دیگر افت ارزش ریال و جای خالی 
اســکناس های درشت را در اقتصاد ایران یادآور شد.خبرســاز شدن تصویری از یک گردشگر روس با 
کیســه ای پر از دسته های اســکناس ریال، بار دیگر جای خالی اسکناس درشت در اقتصاد ایران را به 
سیاســتگذار یادآوری کرد.البته باید توجه کرد این موضوع منافاتی با ضرورت مهار تورم به عنوان یک 
اولویت برای سیاســتگذار ندارد، اما به نظر می رســد با کاهش ارزش ریال، انتشار اسکناس های جدید 
که قابلیت پوشــش معاملات را داشــته باشد، یک ضرورت محسوب می شود. از سوی دیگر می توان با 
اطلاع رســانی بیشتر، اســتفاده از کارت های اعتباری مخصوص گردشگران را هم رواج داد.تصویر یک 
گردشــگر روس با کیسه ای پر از اســکناس ریال بار دیگر افت ارزش ریال و جای خالی اسکناس های 
درشــت را در اقتصــاد ایران یادآور شــد. پیش از این نیز نســبت به اثری که ایــن موضوع بر وجهه 
بین المللی کشور خواهد داشت، اشاره کرده بودیم. حال بار دیگر ضرورت چاپ اسکناس های جدید در 
اقتصاد ایران مطرح می شود.طی روز های گذشته تصویری در شبکه های اجتماعی با عنوان »تصویری 
غم انگیز از ارزش سقوط پول ایران« دست به دست شد. این تصویر گردشگر روسی را نشان می دهد که 
۳۰۰ دلار را به ریال ایران تبدیل کرد و به دلیل حجم بالای این اسکناس ها آن ها را با کیسه پلاستیکی 
حمل می کرد. در کنار مســاله افزایش تورم و کاهش ارزش پول ملی، یکی از نکاتی که پس از انتشار 
این خبر باید به آن توجه کرد، جای خالی اســکناس های درشت در اقتصاد ایران است. همان طور که 
»دنیای اقتصاد« پیش از این نیز در گزارش هایی به این موضوع پرداخته بود ســال ها است که پس از 
انتشــار اسکناس ایران چک یک میلیون ریالی اســکناس بزرگ تری در اقتصاد ایران چاپ نشده است.
این در حالی است که با افزایش تورم قدرت خرید این اسکناس به شدت کاهش یافته است. در چنین 
شــرایطی به نظر می رسد زمان آن رسیده باشد که سیاســتگذار پولی دست به انتشار اسکناس های 
درشــت تری برای ســهولت مبادلات افراد بزند. البته پیش از این اخباری منتشر شده بود که خبر از 
برنامــه بانک مرکزی برای چاپ ایران چک های ۵۰۰ هزار تومانی مــی داد. خبری که البته پیگیری ها 
نشــان داد صحت ندارد و پــس از آن نیز بانک مرکزی در اطلاعیه به طور رســمی خبر داد برنامه ای 

برای چاپ اسکناس های درشــت تر ندارد. البته 
مشخص نیست سیاســتگذار پولی به چه دلیل 
فعلا قصد ندارد در این راستا اقدامی انجام دهد.
نکته دیگری که پیشتر به آن اشاره کرده بودیم، 
اثری اســت که این موضــوع می تواند بر وجهه 
اقتصاد کشور در مقابل گردشگران داشته باشد. 
موضوعی کــه در جریان انتشــار تصویر مذکور 
شــاهد آن بودیم؛ بنابراین یکی از دلایلی که با 
اســتناد آن می توان به لزوم چاپ اسکناس های 
درشــت تر در اقتصاد ایران اشــاره کرد، همین 
مساله است.البته اگر عوامل دیگر را کنار بگذاریم 

و بخواهیم تمرکز خود را بر مساله گردشگران خارجی بگذاریم، یکی دیگر از نکاتی که به نظر می  رسد 
در این زمینه مغفول مانده، فراهم کردن ســازوکاری برای اســتفاده گردشگران از کارت های اعتباری 
اســت. هر چند به دلیل تحریم ها امکان استفاده گردشگران از کارت های اعتباری سایر کشور ها وجود 
ندارد، اما بانک های کشــور امکان استفاده از کارت هایی را برای گردشگران خارجی فراهم کردند.این 
کارت ها قابلیت شــارژ دارند و گردشــگران می توانند در لحظه آن را شارژ کنند. همچنین این امکان 
وجود دارد که در پایان سفر، باقی مانده کارت را دریافت کرده و آن را به ارز کشور خود تبدیل کنند. 
با این حال به نظر می رســد به دلیل عدم اطلاع رســانی کافی برای گردشگران خارجی چندان از این 
قابلیت استفاده نمی کنند. یکی دیگر از مسائلی که ضرورت چاپ اسکناس درشت را پررنگ می سازد، 
به صرفه کردن چاپ اســکناس برای بانک مرکزی است. در شرایط فعلی بانک مرکزی می گوید هزینه 
چاپ اســکناس ها از ارزش آن ها بیشتر اســت؛ در نتیجه برای این نهاد اقدامی به صرفه نیست. حال 

اینکه با چاپ اسکناس های درشت تر می توان این مساله را برای بانک مرکزی برطرف کرد.
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خبرخبر

در حالــی که بیش از یــک هفته از مطرح 
قــرارداد میان  ابهاماتــی دربــاره  شــدن 
شــهرداری تهــران و طرف هــای چینــی 
برای خرید وســایل نقلیــه برقی می گذرد، 
اعضای شــورای شــهر معتقدند که  برخی 
هنــوز ایرادات مهمی نظیــر ابهام در نحوه 
تعیین  محصــول،  تعییــن  قیمت،  کشــف 
تعیین  مالــی،  تامین کننده  انتخــاب  برند، 
ســود واســطه ها و صلاحیــت شــرکت یا 
دارد که  قرارداد وجود  شــرکت های طرف 
نشده  رفع  شهری  پارلمان  نمایندگان  برای 
اســت. به گفتــه آن ها، شــهرداری درباره 
قرارداد چین با شــورای شهر شفاف نیست 
و این در حالی اســت که درباره صلاحیت 
فنــی و قانونی مدیریت شــهری برای این 
که به جز خرید اتوبوس های خارجی، رأسا 
نســبت به واردات خودروهای وَن، سواری 
و موتورســیکلت برقی نیز اقــدام کند، نیز 

دارد. وجود  ابهام 
از جنجالی ترین   طی یک هفته سپری شده 
جلســه دوره ششم شورای اســلامی شهر 
تهران که در تاریخ یکشــنبه )۹ اردیهشت 
۱۴۰۳( برگــزار شــد و در آن جمعــی از 
اعضای شــورا که منتقد عملکرد شــهردار 
انتشــار  به  نســبت  هم  پایتخت هســتند، 
با یک  جزئیات قــرارداد مدیریت شــهری 
شــرکت چینی برای واردات وســایل نقلیه 
برقــی در فضای مجــازی، آن  هم پیش از 
ایــن که قرارداد مذکور به صورت رســمی 
بــه نماینــدگان پارلمان شــهری پایتخت 
ارائه شــود، اعتــراض کردنــد و هم هفت 
نفر از آن ها با ترک جلســه شورا در شروع 
صحبت هــای علیرضــا زاکانــی، نارضایتی 
خود را از ایرادات اساســی موجود در این 
قرارداد، به شــخص شــهردار نشان دادند، 
و  ابهامات  از  ابعــاد گســترده تری  روز  هر 
با  قرارداد شــهرداری  به  مربــوط  ایرادات 
چینی ها در فضای رســانه ای کشور منتشر 

می شود. 
ادعا  تهران  مدیران شــهرداری  آن طور که 
می کننــد، این قرارداد که در فضای خبری 
به »قرارداد چین« معروف شــده، براساس 
۱۵ اسفند  مجوزی بســته شده اســت که 
۱۴۰۲ شــورای شــهر با تصویب لایحه ای 
یک فوریتی بــرای انجام خریدهای خارجی 
۲ میلیــارد و ۱۰۲ میلیون یورو  به مبلــغ 
حوزه  بــه  مربــوط  کالاهــای  زمینــه  در 
حمل ونقل به شــهرداری داده بود، اما نکته 
قابل توجه این اســت که براســاس اسناد 
از قرارداد مذکــور در فضای  منتشرشــده 
بهمن   ۱۰ تاریــخ  در  شــهرداری  مجازی، 
۱۴۰۲ یعنــی ۳۵ روز قبل از صدور مجوز 
شــورا، قــراردادی را بــرای خرید ۲۵۰۰ 
دســتگاه اتوبوس برقی، ۱۰ هزار وَن برقی، 
۲۷ هزار و ۵۰۰ تاکســی برقی و ۱۵ هزار 
موتورســیکلت برقی با مبلغ یک میلیارد و 
۶۷۰ میلیون یورو با یک شــرکت خصوصی 

است.  کرده  منعقد  چینی 
نکتــه مهم دیگــر این کــه تصویب لایحه 
به  واقع  مذکور توســط شورای شــهر، در 
شــهرداری تهران اجازه داده اســت که با 
هــدف خریــد کالاهای مختلــف در حوزه 
تــرک  بــا  را  قراردادهایــی  حمل ونقــل، 
تشــریفات قانونــی یعنی بــدون برگزاری 
امضا کند.  با شــرکت های چینــی  مناقصه 
در ایــن میــان اما براســاس نامــه ای که 
اخیرا چهار عضو شــورا شــامل سید جعفر 
تشــکری هاشــمی، مهدی عباســی، ناصر 
امانــی و علــی اصغــر قائمی خطــاب به 
مهــدی چمران، رئیس شــورای اســلامی 
شــهر تهران نوشــته اند، با وجــود این که 

طبق مصوبه شــورای شــهر قــرار بود که 
شــهرداری، اعضــای شــورا را از فرآینــد 
بســتن قراردادهای مربوطــه آگاه کند، اما 
مدیریت شــهری پایتخــت هیچ گاه اعضای 
شــورا را بــه صــورت رســمی در جریان 

است.  نگذاشته  قراردادها  جزئیات 
طی یــک هفته اخیــر، هم زمان بــا تندتر 
شــدن مصاحبه هــای منتقــدان شــهردار 
در شــورای شــهر تهــران و گزارش هایی 
قــرارداد  ابهامات  کــه رســانه ها دربــاره 
پایتخت،  مطــرح می کنند، شــهردار  چین 
مدیران شــهرداری و برخی اعضای شــورا 
که هم سو با شــهرداری هستند نیز با زبان 
به  داده اند؛  را  معترضان  پاســخ های  تندی 
نحوی که شــهردار تهران گفته اســت که 
»برخــی علاقه دارند که یــک عده خاصی 
در کشور ســود و عموم مردم ضرر کنند« 
اتوبوســرانی  و مدیرعامــل شــرکت واحد 
نیــز تاکید کرده اســت کــه »برخی افراد 
یورویی  میلیارد   ۲ قراردادهــای  امضای  از 
شــهری خوششان  مدیریت  فعلی  دوره  در 
نمی آیــد.« همچنیــن اعضــای هم ســو با 
نیز مخالفان  شهرداری در شــورای شــهر 
قــرارداد چین را »وابســتگان بــه مافیای 
در  »خودشــان  که  دانســته اند  خــودرو« 
واردات خــودرو موفــق نبوده انــد و حالا 
می خواهند در مســیر واردات وسایل نقلیه 

کنند.«  سنگ اندازی  برقی 

شرکت ساختمانی  و  عمرانی   فعالیت 
»اهلیت«  ابهام در  و  قرارداد   طرف 

آن 
البته احمــد وحیدی، وزیر  در این میــان 
کشور که مســئول رسیدگی به فعالیت های 
تمــام شــهرداری ها محســوب می شــود، 
قرارداد چین گفته است که »هدف  درباره 
شــهرداری از عقــد قــرارداد بــا چینی ها 
نوســازی ناوگان بــوده اســت. امیدواریم 
در مرحلــه اجرا نیز طبــق برنامه ها محقق 
شــود. هیچگونــه نقطــه منفی دربــاره با 
ایــن قرارداد وجــود ندارد. تاییــد اهلیت 
شــرکت های طــرف قــرارداد، روش دارد 
و طبــق روال قانونــی انجــام می شــود و 
را مشخص  انتخاب شــرکت ها  قانون روش 
کرده اســت.« از قضا آنچــه برخی اعضای 
شــورای شهر نســبت به آن انتقاد دارند و 
قرارداد چین  اساســی  ابهامات  را جزو  آن 
می دانند، همیــن موضوع آخر صحبت های 
وزیر کشــور یعنی »اهلیت شــرکت طرف 
قــرارداد بــا شــهرداری تهــران« و البته 
»صلاحیــت خــود شــهرداری در واردات 
وســایل نقلیه گوناگون و کشف قیمت برای 
از شــرکت های ذی صلاح  خرید محصولات 
با کمترین هزینه« اســت. به عبارت دیگر، 
طیــف منتقد شــهردار در شــورای شــهر 
صلاحیت  شــهرداری  اولا  کــه  معتقدنــد 
قانونی واردات برخی وسایل نقلیه را ندارد 
باید توســط کارگزارهای واسط  این کار  و 
انجام شــود، ثانیا با توجه به سابقه فعالیت 
شــرکت طرف قــرارداد با شــهرداری در 
زمینــه فعالیت های عمرانی و ســاختمانی، 
تردیدهای زیادی به صلاحیت این شــرکت 
بــرای تامیــن وســایل نقلیه برقــی مورد 
نیــاز پایتخت وجود دارد و ثالثا مشــخص 
نیســت که آیا طبق قــراردادی که با ترک 
تشــریفات بسته شده، قرار اســت بهترین 
محصول بــا مناســب ترین قیمت ممکن از 
جیب شــهروندان تهرانی خریداری شــود 
اســت که »ســید  نکاتی  این ها  یا خیــر؟ 
جعفر تشــکری هاشمی«، رئیس کمیسیون 
اسلامی شهر  و حمل ونقل شــورای  عمران 

ابهامات  مهمتریــن  جزو  را  آن هــا  تهران، 
موجــود درباره قــرارداد اخیر شــهرداری 
با چینی ها دانســت و اظهار داشــت: آنچه 
درباره جزئیات قرارداد خرید اتوبوس، وَن، 
تاکســی و موتورســیکلت برقی از چین در 
فضای مجازی منتشــر شــده، صرفا مربوط 
بــه یکــی از قراردادها یــا تفاهم نامه هایی 
اســت که شــهرداری با طرف هــای چینی 
به انعقاد رســانده اســت یا در دست امضا 
دارد و پــای قراردادها یــا تفاهم نامه های 
دیگری نیز در میان اســت. این قراردادها 
و تفاهم نامه هــا همگــی در زمینــه خرید 
وســایل حمل ونقــل عمومی یــا تجهیزات 
که  هســتند  حمل ونقل  حــوزه  هوشــمند 
براســاس مصوبه شــورا، قرار است مجموع 
آن هــا به رقــم ۲.۱ میلیارد یورو برســد. 
افــزود: متــن منتشرشــده در فضای  وی 
مجــازی، مربوط به قرارداد شــهرداری با 
یک شرکت فاینانســور )تامین کننده مالی( 
اســت که قرار اســت با اســتفاده از روش 
تهاتــر با دولت ایران و شــهرداری تهران، 
منابع مالی لازم برای خرید وســایل نقلیه 
برقــی را تامین کند. در زمان انتشــار این 
قرارداد در رســانه ها، هنــوز هیچ متنی به 
اینجانب  از جمله  اعضای شورا  اغلب  دست 
بــه عنــوان رئیــس کمیســیون تخصصی 
از  این مســاله  بــود که  مربوطه نرســیده 
ابهامــات قــرارداد مذکور اســت. البته در 
این قرارداد ایــرادات و نواقص دیگری نیز 
وجود دارد که باید رفع شــود و در همان 
زمــان تصویب مصوبه، صــدور مجوز انجام 
خریدهــای خارجــی برای شــهرداری نیز 
از این که شهرداری  تاکید کردیم که فارغ 
در این زمینه با چه شــرکت یا شرکت هایی 
قرارداد خواهد بســت، نباید هیچ گونه ابهام 
 یا ایــراد قانونــی در فرآیندهــای مربوطه

باشد.  داشته  وجود   

انتخاب نحوه  بودن   نامشخص 
سود  تعیین  و  مالی  تامین کننده   

واسطه ها 
تشــکری هاشــمی عنــوان کــرد: اعضای 
شــورا هنوز نمی دانند که شهرداری تهران 
هرکــدام از وســایل نقلیه برقــی را دقیقا 
قرار اســت با چه قیمتــی و از چه برند یا 
برندهایی از کشــور چیــن وارد کند، چون 
هنوز هیچ متنی به صورت رســمی به شورا 
ارائه نشــده است. البته صرف تحویل دادن 
به  تفاهم نامه های مربوطه  یــا  قرارداد  متن 
اعضای شــورا، به معنای تایید آن ها توسط 
پارلمان شــهری نیست، زیرا شورای شهر و 
کمیســیون تخصصــی حمل ونقل باید همه 
تفاهم نامه هــا و قراردادها را بررســی کنند 
آیا خرید وســایل  و تصمیــم بگیرند کــه 
از نظــر حقوقی،  و تجهیــزات ذکرشــده، 
اقتصــادی، فناوری و انطبــاق با حوزه های 
مســئولیتی شــهرداری واجد ایراد است یا 
حمل ونقل  و  عمران  کمیسیون  رئیس  خیر. 
شــورای اســلامی شــهر تهران ادامه داد: 
یکــی از مهمترین ایــرادات موجود درباره 
منتشرشــده در فضــای مجازی  قــرارداد 
این اســت که در آن مشــخص نیست که 
صلاحیــت هرکدام از کالاهــا و محصولات 
برندهــای  از  کارشناســی  کار  کــدام  بــا 
ذکرشــده در قرارداد تایید شده است و آیا 
برندهای دیگری در همان کشــور چین در 
نقلیــه عمومی وجود  تولید وســایل  حوزه 
نداشــت که محصولات آن هــا برای فضای 
این  باشــد؟ همچنین  بهتر  پایتخت  شهری 
ابهام وجود دارد کــه آیا درباره قیمت های 
نامشخص  دلیل  به  قرارداد که  در  ذکرشده 

بودن فرآیند بســته شــدن قرارداد با ترک 
درباره  تردیدهایــی  مناقصــه،  تشــریفات 
آن هــا وجود دارد، آیا روند صحیح کشــف 
قیمت طی شــده اســت؟ یعنی آیا بررسی 
شده است که دیگر ســازندگان محصولات 
قیمت  با  را  کالاهایی  مشابه، می توانســتند 
ارائه کنند  بالاتــر  با کیفیت  یا  مناســب تر 

خیر؟  یا 
این که  بــر  تاکید  با  عضو شــورای شــهر 
و  فنی  زمینــه صلاحیت  در  نیــز  ابهاماتی 
بــرای واردات  قانونــی شــهرداری تهران 
خودروهای وَن، سواری و موتورسیکلت های 
برقــی به کشــور وجود دارد، خاطرنشــان 
کــرد: براســاس مصوبــات هیــات دولت، 
شــهرداری صلاحیــت قانونــی ورود انواع 
اتوبــوس طبــق آیین نامــه مربوطــه را به 
کشــور را دارد، اما آنچه مورد ابهام است، 
این که آیا شــهرداری می تواند رأسا برای 
خرید خودروها یا موتورســیکلت های برقی 
اقدام کند یــا خیر. به همین دلیل اســت 
که درباره رعایت شــدن یا نشدن قوانین و 
نقلیه  وسایل  واردات  درباره  کشور  مقررات 
در قراردادهــا یــا تفاهم نامه هــای مذکور 
ابهام وجود دارد، زیرا به نظر می رســد که 
شــهرداری صلاحیت فنی و قانونی لازم را 
برای ایــن که خــودش واردکننده خودرو 
یا موتورســیکلت باشــد، بهتریــن برند را 
انتخــاب کند و کشــف قیمت انجام دهد و 
انتخاب  را هم  مالی  تامین کننــده  هم زمان 
ادامه تاکید کرد: نحوه  کند، ندارد. وی در 
تعیین ســود فاینانسورِ )تامین کننده مالی( 
قرارداد منتشرشــده در فضــای مجازی و 
البتــه دیگــر قراردادهــا و تفاهم نامه های 
امضا، نقش دیگر  یا در دســت  امضاشــده 
واســطه ها در انعقــاد ایــن قراردادهــا و 
افراد  تعیین ســود  تفاهم نامه ها و چگونگی 
یا شــرکت های واســط و موارد مورد تهاتر 
بین شــهرداری تهــران و دولــت ایران با 
طرف های چینی بــرای تامین هزینه خرید 
وارداتی، جزو  نقلیــه  وســایل  و  تجهیزات 
ابهاماتــی اســت که هنوز دربــاره قرارداد 
چیــن برای اعضای شــورا برطرف نشــده 
اســت و همچنان پیگیر گرفتن پاســخ های 
دقیق از مســئولان شــهرداری درباره این 

هستیم.  ایردات  و  ابهامات 

قرارداد  اسناد  تمام  باید  شهرداری 
به شورا  به صورت رسمی  را  چین 

دهد  ارائه 
اعتراضات اعضای شورای  از مهمترین  یکی 
اسلامی شــهر تهران درباره قرارداد چین، 
این اســت که آنچه درباره قــرارداد خرید 
اتوبوس، وَن، تاکســی و موتورسیکلت برقی 
در فضای مجازی منتشــر شــده، پیش از 
این که به دســت اعضای شــورا به عنوان 
به  برسد،  بر عملکرد شــهرداری  ناظر  نهاد 
بیــرون درز پیدا کرده و توســط یک فعال 
بارگذاری  وبسایت شخصی اش  در  رسانه ای 
شــده بــود. منتقــدان شــهردار تهــران 
بخصوص هفت عضو شــورا که در جلســه 
یکشــنبه ۹ اردیبهشت در انتقاد از ابهامات 
قرارداد چین و پاســخگو نبودن شهرداری 
زمان شــروع  در  منتشرشــده،  ایرادات  به 
شــورا  تهران صحن  شــهردار  صحبت های 
را تــرک کردند، معتقدند که ارائه نشــدن 
شــهری  مدیریت  توســط  قرارداد  به موقع 
پایتخــت بــه نمایندگان مــردم تهران در 
پارلمان شــهری، به معنای عدم شــفافیت 
شــهرداری با شــورا در قرارداد چین است 

که بــه ابهامات موجود در آن می افزاید. 
این نکته ای اســت که »مهدی عباســی«، 
معماری  و  شهرســازی  کمیســیون  رئیس 
شــورای اســلامی شــهر تهــران روی آن 
انتقاد  مهمترین  و گفت:  دســت گذاشــت 
موجــود درباره قــرارداد منعقدشــده بین 
چینی،  طرف هــای  بــا  تهران  شــهرداری 
به  بــودن گزاره های آن اســت.  مجهــول 
عبــارت دیگــر، وقتی قــرارداد به صورت 
شــفاف به اعضای شــورا ارائه نشده است، 
نمی توانیــم درباره گزاره های مختلف آن از 
قبیــل قیمت و ارزان یــا رقابتی بودن آن، 
خدمات پس از فــروش مربوط به کالاهای 
خریداری شــده، موضــوع گارانتــی و دایر 
شــرکت های  فعال  نمایندگی های  کــردن 
چینــی در ایران، مکانیزم های مالی موجود 
واســطه های  انتخاب  نحــوه  قــرارداد،  در 
قرارداد و نحوه تعیین ســود آن ها، فرآیند 
و زمان بنــدی تحویل کالاهــا و ... صحبت 
کنیم؛ یعنی شــفاف نبودن قرارداد مذکور 
باعث می شــود که نه بتوانیم دفاعی از آن 
داشــته باشــیم، نه علیه آن موضع دقیقی 

 . یم بگیر
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در گفتگو با متخصصین حوزه دارو و درمان بررسی شد:

چرا »بحران وارفارین« دست از سر بیماران قلبی بر نمی دارد؟

ما یک فهرســت به نام »فهرست دارویی کشــور« داریم که تعدادی دارو های وارداتی را شامل می شود 
کــه مجاز به تولید و واردات هســتند و می توان برای تامین آن ها در کشــور اقدام به دریافت مجوز و 
پروانه کرد. اگر یک دارو در این فهرســت نباشــد، واردات یا تولید آن امکان پذیر نیســت. چند سالی 
اســت که ســازمان غذا و دارو، ورود دارو های جدید به فهرست دارویی کشور را محدود کرده و بسیار 
گزیده و حداقلی این کار را می کند. علت این حرکت اقتصادی است، چرا که دارو های جدید، دارو های 
گرانقیمتی هســتند و اضافه شدن این دارو ها به لیســت، باعث افزایش بار مالی بودجه دارویی کشور 
می شود. بازار دارویی کشور در سال ۱۴۰۲ حدود ۱۶۰ هزار میلیارد تومان بود. امسال با هزینه هایی که 
داریم و رشد قیمت ها، که حدود ۳۰ الی ۴۰ درصدی است، حداقل ۲۰ الی ۲۵ درصد افزایش قیمت 
دارو را خواهیم داشــت. با این شرایط یعنی بازار حدود ۲۰۰ همت خواهد شد. اخیرا رئیس مجلس به 
رئیس ســازمان برنامه معترض شــد که چرا تنها ۴۰ همت برای بخش دارو تامین شد؟ این در حالی 
است که ۴۰ همت مابه التفاوت هدفمندی و ۴۰ همت بودجه بیمه ها روی هم می شود ۸۰ همت و از 

این ۸۰ همت تا ۴۰ همت فاصله بسیار است.
 کمبود داروی وارفارین در کشور هر چند وقت یکبار از سوی بیماران، پزشکان و مجموعه های درمانی 
مطرح می شود و اگرچه پس از مدتی این دارو تامین می شود، اما باز هم پس از مدتی این چرخه کمبود 
و عرضه موقتی تکرار می شود. این شرایط در حالی است که کمبود یا وجود داروی وارفارین برای برخی 

بیماران حکم مرگ و زندگی را دارد.
به گزارش فرارو، اخیرا روابط عمومی ســازمان غذا و دارو در واکنش به اعتراض ها در خصوص کمبود 
وارفاریــن اعلام کرده اســت: »طی ۷۵ روز گذشــته توزیع وارفارین چند برابر شــده و بیماران قلبی 
اطمینان داشــته باشــند که این دارو به مقدار بیش از نیاز وارد کشور شده و هیچ نگرانی برای تأمین 

داروی خود نداشته باشند.«
بر اســاس آن چه ســازمان غذا و دارو می گوید، در روز های اخیر نیز محموله های بزرگ از وارفارین به 
مراکز توزیع دارو و داروخانه ها توزیع شــده و موجودی مناسبی از این دارو وجود دارد، اما مسئله این 
اســت که ظاهرا وارفارین در همه داروخانه ها موجود نیست. ســازمان غذا و دارو اعلام کرده که مردم 
می توانند از طریق ســامانه ۱۹۰، اپلیکیشن تیتک و یا درگاه mobile.ttac.ir با وارد کردن نام دارو، 
وارفارین را از نزدیک ترین داروخانه تهیه کنند.وارفارین یک داروی ضد انعقاد اســت که بر اساس مهار 
کــردن عملکــرد »ویتامین K« در بــدن کار می کند. ویتامین k هنگامی کــه در بدن بریدگی ایجاد 
می شود، یک مسیر انعقادی ایجاد می کند و به قطع شدن سریع خونریزی کمک می کند؛ بنابراین وقتی 
داروی ضدانعقادی، استفاده می کنیم، با مکانیسم های مختلف، چرخه مسیر انعقاد را می شکنیم تا زمان 
انعقادطولانی تر یا متوقف شود و در نهایت از ایجاد لخته خون جلوگیری کند. یکی از دارو هایی که برای 
ایجاد چنین مکانیسمی استفاده می شود، »وارفارین« است.با توجه به این که هر نوع کمبود وارفارین، 
تغییر شــرکت تولید کننده آن و حتی ایجاد استرس در بیماران می تواند خطرناک باشد، پرسش هایی 
مطرح اســت از جمله این که چرا واردات وارفارین به کشــور در ابعاد بزرگ تری انجام نمی شــود یا 
شرکت هایی که وارفارین کشور را تامین می کنند، تغییر می کنند همچنین کمبود وارفارین چه اثراتی 
در وضعیت بیماران خواهد داشــت؟ شــبنم محمدزاده، متخصص قلب و عروق و فلوشیپ بیماری های 
مادرزادی قلب بزرگسالان و وحید محلاتی، نایب رئیس هیئت مدیره انجمن شرکت های پخش دارو و 

مکمل به پرسش های فرارو در این باره پاسخ داده اند:
شــبنم محمدزاده به فرارو گفت: »در رابطه با وارفارین لازم اســت تاکید کنم که این دارو اصلا و ابدا 
در برخــی بیماری ها مثل »تعویض دریچه فلزی« جایگزین ندارد. ما حتی اســم این دارو را »بیماری 
وارفارین« گذاشــته ایم و مسئله ای که با این دارو داریم این است که این دارو به شدت با مواد غذایی 
مصرفی بیمار، تغییرات آب و هوایی، نرخ فعالیت فیزیکی بیمار مرتبط است و ممکن است سطح دارو 
در خون تغییر کند، درواقع میزان اثربخشــی وارفارین به متغیر های متعددی مرتبط است و به همین 
دلیل ما اغلب تاکید داریم که بیماران محدودیت های غذایی را رعایت کنند تا بتوانیم سطح اثربخشی 
دارو را تحت کنترل قرار دهیم.فردی که وارفارین می خورد زندگی بســیار ســختی خواهد داشت، به 
همین دلیل ما همواره اصرار می کنیم که بیماران از یک شرکت مشخص داروی مورد نیاز خود را تامین 
کنند که ســطح خونی، با تغییر شرکت تامین کننده دارو، تغییر نکند. در بهترین حالت، همه بیماران 
باید ماهی یکبار یک آزمایش برای تعیین ســطح خونی دارو انجام دهند، این را هم فراموش نکنیم که 
در بســیاری از موارد افرادی که تعویض دریچه قلب انجام داده اند زیر ۳۰ سال سن دارند و قرار است 
مادام العمر دارو مصرف کنند و در نتیجه وقتی به این شکل به موضوع نگاه می کنیم متوجه می شویم 
که چقدر این کار ســخت اســت.«وی افزود: »با هر نوع تغییر دارو نیز ما باید مدام از طریق آزمایش 
ها، شــرایط بیمار را بررسی کنیم. کیفیت زندگی مصرف کنندگان وارفارین به شدت تحت تاثیر تغییر 
شــرکت تولید کننده دارو پایین می آید و حتی اگر فرض کنیم اختلال انعقادی ایجاد نمی شــود )که 
می شود(، این وضعیت ایجاد بحران می کند..«این فلوشیپ بیماری های مادرزادی قلب بالغین در ادامه 
گفت: »در طول ۲ سال اخیر، در حوزه وسایلی که برای بستن برخی اختلالات سرشتی قلب یا اصلاح 
آن ها از طریق آنژیوگرافی لازم است، عملا با فقدان وسایل رو به رو بودیم و ۲ شرکت به شکل انحصاری 
هر ۶ ماه یکبار این وســایل را وارد می کنند. در نتیجه، چون حجم وســیعی از بیماران در صف انتظار 
دریافت این وسایل هستند، در مدت زمانی کمتر از یک ماه، مجددا، با اتمام موجودی رو به رو می شویم 
و و باید مدت زمان زیادی منتظر شویم تا وسایل جدید وارد شود. این موضوع نه تنها مخاطراتی برای 
بیماران ایجاد می کند بلکه ما را به ســمت عقب برمی گرداند. هم اکنون بسیاری از بیماران در جهان 
نه از طریق جراحی، بلکه از طریق آنژیو گرافی درمان می شــوند، اما به علت کمبود هایی که در کشور 
داریم و با توجه به عدم اطمینان از تامین تجهیزات لازم و مناســب، مجبوریم برخی بیماران را کاندید 
جراحی قلب کنیم. حتی در شرایطی که وسایل تامین می شوند معمولا به صورت ناقص تهیه می شوند 

و عملا گاهی مجبور هستیم خارج از پروتکل های موجود برای بیمار وارد عمل شویم.«

توصیه استاد دانشگاه امام صادق به وزیر اقتصاد:

حرف رئیس جمهور را جدی نگیرید؛ با مردم صادق باشید
دولت وعده داده بود که سال اول تورم نصف می شود و سال دوم تک رقمی می شود. مشخص است که 
دولت نتوانســت به این هدفش برسد و این وعده عملیاتی نشد. آمار های بانک مرکزی و مرکز آمار در 
زمینه تورم نشــان می دهد که تورم بیش از ۳۰ درصد اســت و نه نصف شده و نه تک رقمی؛ بنابراین 

ایشان نتوانستند به این وعده خود عمل کنند.
آقای خاندوزی باید بیشــتر از مشاوران خود راهنمایی بگیرد. دولت به صورت مستقیم از بانک مرکزی 
استقراض نمی کند. طبق قانون دولت اجازه ندارد مستقیماً از بانک مرکزی استقراض کند. یک حساب 
تنخواه برای دولت در نظر گرفته شده که سه درصد یا چهار درصد از بودجه کشور است که دولت باید 

آخر سال آن را تسویه کند.
یعنی طبق قانون حتی اگر دولت از این حســاب تنخواه برداشــتی داشته است، باید قبل از پایان سال 
آن را بــه بانک مرکزی پس دهد پس در طول ســال به طور خالص طبــق قانون نمی تواند برای تامین 

هزینه های خود پایه پولی را اضافه کند.
البتــه در کوتاه مدت و به اندازه ســه درصد این اجازه را دارد. اما در بلندمــدت چنین اجازه ای ندارد. 
دولت ها طبق این ســازوکار، عمــل نمی کنند. دولت ها از بانک ها اســتقراض می کنند و بانک ها دچار 
ناترازی می شــوند. پس این بانک ها از منابع بانک مرکزی برداشت می کنند؛ بنابراین بدهی بانک ها به 
بانک مرکزی را باید بدهی دولت به بانک مرکزی حساب کرد و در این زمینه هم وضعیت دولت آقای 

رئیسی خیلی بهتر و مطلوب تر از دولت های قبلی نیست.
سیاســت های انقباضی یک تیغ دولبه اســت. از یک طرف، رشــد نقدینگی را کاهش می یابد و رشد 
نقدینگی در بلندمدت یکی از عوامل اصلی تورم اســت و به هرحال اگر بخواهید تورم را کنترل کنید 

ناچار هستید که رشد نقدینگی را کنترل کنید.
روشی که برای کاهش رشد نقدینگی کنترل ترازنامه های بانک هاست و دولت برای بانک ها محدودیت 
گذاشته که میزان ترازنامه و وام دهی آنان، از یک حدی نباید افزایش یابد. اینکه می گوییم تیغ دو لبه 
است به دلیل این است که در واقع وقتی تقاضایی برای وام وجود دارد و بانک ها وام نمی دهند؛ به این 
معناست که عده ای متقاضی دریافت وام در اقتصاد وجود دارد و حالا که بانک مرکزی محدودیتی برای 
بانک ها گذاشته است و می گوید نباید میزان وام دهی تان از حدی بالاتر برود، خب بانک ها باید گروهی 
از متقاضیان وام را حذف کنند.اینجا عمدتاً بخش خصوصی یا بنگاه های کوچک و متوســط هستند که 
حذف می شوند؛ زیرا بخش دولتی و بنگاه های بزرگ، در بانک ها نفوذ دارند و منابع محدود اعتباری را 
به خود اختصاص می دهند، لذا بنگاه های کوچک و متوسط در تنگنا قرار می گیرند و آسیب می بینند.
به هرحال می شــود گفت که هزینه سیاســت های انقباضی اجتناب ناپذیر اســت و بر تولید اثر منفی 
می گذارد. پس دولت باید با خود سبک ســنگین کند و بداند کنترل تورم برایش مهم تر است یا آسیبی 
که به بنگاه های کوچک و متوســط می رســد. باید این برآورد را داشته باشــد، زیرا وضعیت، وضعیت 
ساده ای نیست که بتواند همزمان هم تورم را کاهش دهد و هم هیچ آسیبی متوجه بنگاه های کوچک 
و متوســط نشــود.خود دولت باید ببیند کدام یک هزینه بیشتری برای اقتصاد دارد؛ تورم بالا یا آسیبی 
که به حوزه های کوچک و متوســط می رســد. اولین توصیه من با توجه به گذشت بیش از دو سال از 

سکانداری آقای خاندوزی این است که واقعیت مربوط به تحریم ها را کتمان نکنند.

بهدلیلعدمشفافسازیدرقراردادچینی

اختلافزاکانیباشورایشهربالاگرفت!
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ازاز12۰۰12۰۰قطعهسازقطعهساز
۶۵۰۶۵۰واحدباقیماندهاستواحدباقیماندهاست

امید رضایــی: کارخانه هایی به طور کامل تعطیل شــده اند که زمانی نمایندگی 
شرکت های بزرگ دنیا از جمله شرکت های ژاپنی را داشته اند. برخی از آن ها هم 
نیمه فعال هستند و به اندازه ای کار می کنند که بتواند حقوق ها را پرداخت کنند
تولید در کشور طی سال های اخیر تحت تاثیر عوامل بسیاری قرار داشته است؛ 
عدم حمایت صحیح از تولیدکننده و کارآفرین طی این سال ها سبب شده است 
بسیاری از کسب وکارهای تولیدی متوقف شود یا تولید با ظرفیت بسیار کمتری 
ادامه پیدا کند. در صنعت قطعه ســازی نیز این روند طی شــده است و بیش از 

نیمی از قطعه سازی کشور تعطیل شده اند.
نکته مهم این که برخی قطعه ســازان به دلیل شرایط موجود کار در داخل را رها 

کرده و برای تولید جذب کشورهایی مانند امارات و ترکیه شده اند.
به نوعی پس از فرار مغزها و نخبگان، شــاهد فرار کارآفرینان هستیم که آن ها 
هم جزو نخبگان هر کشــور محسوب می شوند. اما چرا این روند در حال شدت 
گرفتن است؟ چرا حمایت های دولت در مسیر اشتباهی انجام می شود. در همین 

زمینه با امید رضایی، فعال حوزه قطعه سازی کشور به گفت وگو پرداختیم.
وضعیت تولید و وضعیت کارآفرینی در کشور طی سال های اخیر چگونه ارزیابی 

می کنید؟
یک سوال مهم این اســت چرا ما که روز کارگر داریم و از آن ها تکریم به عمل 
می آوریم اما روز کارآفریــن نداریم؟ باید کارگر را هم وزن کارآفرین بالا بیاوریم 
که تفســیر قشنگی اســت و این دو کنار یکدیگر مشکل اقتصادی کشور را حل 

می کنند.
واقعیت این اســت که کارآفرینان مغفول مانده انــد و روزی به نام آن ها نداریم. 
همان طــور کــه روز معلم داریــم و در این روز از آن ها تشــکر می کنند، کاش 
روز کارآفرین هم داشــتیم. این قدر که در مجلات و رسانه ها بابت بدهی بانکی 
از کارآفرینان لیســت دیدیم، تشــکر ندیده ایم. درصورتی که این بخش کارهای 
بزرگــی انجام داده اند. به نظر من باید روزی برای تشــکر از این بخش داشــته 

باشیم.
این تلنگر تا حالا زده نشده بود که روزی برای کارآفرینان داشته باشیم. این که 
بتوان کســب وکار بزرگ و اشــتغالی ایجاد کرد، کار کمی نیست. همان طور که 
مدرسه سازی کار بزرگی است، در این وضعیت بد اقتصادی، کارآفرینی هم اقدام 

بزرگی است.
در حوزه قطعه ســازی وضعیت کارآفرینی به چه شکل است؟ روند صعودی بوده 

یا نزولی؟
در این بخش نمره خوبی به دســت نمی آوریــم. در دهه ۸۰ و قبل از دهه ۹۰، 

حدود ۱۲۰۰ قطعه ساز داشتیم که برخی از آن ها هلدینگ بوده اند.
اما درحال حاضر در بهترین شرایط ۶۵۰ قطعه ساز فعالیت می کنند؛  یعنی حدود 
۵۰درصد قطعه سازی ما از بین رفته است. بخش قابل توجهی از این ریزش هم 
به دلیل افزایش افسارگسیخته دلار بود که برخی قطعه سازان نتوانستند به کار 

خود ادامه دهند.
امروز هم رفته رفته به این ســمت می روند و هر روز می شــنویم که قطعه سازی 
به دنبال فروش مجموعه یا شــریک می گردد. نهضت فعال سازی مجموعه های 
راکد در دولت آقای رئیســی اقدام مناسبی بود که در چند استان هم نمونه آن 

را دیدیم.
ایــن طرح را ما داده بودیم که برای این مجموعه ها مانند شــهرک های صنعتی 
دورافتــاده، معافیــت مالیاتی دیده شــود. درحال حاضر این قــدر که کارخانه 
بلااســتفاده و تعطیل داریم، نیازی نیست انرژی بگذاریم و کار را از صفر شروع 

کنیم، همین که این کارخانه ها را هم راه اندازی کنیم، کار بزرگی کرده ایم.
کارخانه های قطعه سازی که تعطیل شده اند، به طور کامل کار را کنار گذاشته اند 

یا موقت است؟

کارخانه هایی به طور کامل تعطیل شــده اند که زمانی، نمایندگی شــرکت های 
بزرگ دنیا ازجمله شــرکت های ژاپنی را داشته اند. برخی از آن ها هم نیمه فعال 
هســتند و به انــدازه ای کار می کنند که بتواند حقوق هــا را پرداخت کنند. ما 
قطعه سازی  داریم که در بخش الکترونیک با ژاپنی ها کار می کرده و جزو اولین ها 
بوده، اما امروز کارخانه به طور کامل تعطیل اســت و به دنبال فعالیت جایگزین 

می گردد.
دلیل اصلی تعطیلی این کارخانه ها چه بوده است؟

بخشــی از این ها به دلیل افزایش نرخ ارز تعطیل شدند. برخی دیگر هم به دلیل 
این که بعد از تحریم ها کمپانی مادر حاضر به انتقال تکنولوژی نشــد. زمانی که 
دلار بسیار پایین بود، داخلی سازی معنا نداشت و در صورت داخلی سازی، قطعه  
گران تر تمام می شــد. این جا کم درایتی و بی درایتی وزارتخانه و خودروساز بود 
که سوبسیدی برای داخلی سازی پرداخت نکرد. در برخی مواقع به راحتی می شد 
داخلی ســازی انجام داد، اما حاشیه قیمت تمام شده وارداتی ها آن قدر عالی بود 

که کسی به آن فکر نمی کرد.
در اینجــا باید کمپانی مادر یا خریدار که خودروســازی تحــت نظر وزارتخانه 
بود، فکری به حال داخلی ســازی می کرد. بخشــی از قطعه ســازان را به همین 
دلیل از دســت دادیم، حتی طرف خارجی هــم حاضر به انجام این کار بود، اما 
تحریم اجازه نداد. در دوره ای برای مجموعه  ایربگ، از ایربگ های ژاپنی و آلمانی 
اســتفاده می کردیم، اما حالا فقط چینی اســتفاده می کنیــم. به لحاظ کیفیت 

استاندارد چند پله فاصله پیدا کردیم؟
در زمینه سیســتم های صوتی خودرو، برندهای مطرح دنیا مانند پاناسیونیک و 
بلاپوینت را داشــتیم، اما حالا در تحریم ها حاضر به همکاری نیستند. اگر بحث 
تحریم  هم نبود، آمادگی داخلی ســازی هم نبــود. این مجموعه هایی که از بین 
رفتند، خط برای مونتاژ داشتند، اما دانش طراحی را نداشتند. چه کمکی به این 

مجموعه ها برای راه اندازی شد؟
من کارخانه دانش بنیانی را در شهرک صنعتی شمس آباد می شناسم که به دلیل 
مســائل تحریمی نتوانســت کار خود را ادامه دهد. کل نرم افزارهای این شرکت 
متعلــق به کره ای ها بود، امروز صنایع دفاع آن را خریده اســت، اما آن را نه در 
صنایع قطعه ســازی بلکه در صنایع نظامی فعال کرده اســت. از این مجموعه ها 

در کشور کم نیست.
درحال حاضر که نرخ دلار افزایش دارد، چرا برخی قطعه سازان از بین می روند و 

داخلی سازی انجام نمی شود؟
برخی قطعه سازان تک محصولی هســتند و تنها روی یک خانواده محصول کار 
کرده اند. به هر دلیلی این محصول به مشــکل بخــورد، محصولی دیگری برای 
عرضه ندارد و کار تعطیل می شــود. به عنوان مثال شرکتی داریم که بوق تولید 
می کرد و با هند یک جوینت ونچر عالی داشــت. مگر حاشــیه ســود تولید بوق 
چقدر است که با هر نوسانی قادر به ادامه دادن باشد؟ در این صورت، هم شریک 

خارجی می رود و هم خودش نمی تواند به تعهداتش عمل کند.
چطور می توان شرکت ها را تک محصولی را نجات داد؟

با یارانه های دولتی. ماموریت اصلی ســازمان گســترش یا ایدرو همین بود و از 
شــرکت های نوپا حمایت می کرد و ســهام آن را می خرید و بعد از ۵ سال کنار 
می کشــید و ادامه کار را به این شــرکت ها واگذار می کرد. حالا باید فرمولی را 
برای شــرکت هایی که مغفول مانده، ورشکسته شده یا غیرفعال هستند، در نظر 
بگیریم. البته این کار ازسوی دولت شروع شد، ولی نهایتا رسید به طرحی که ما 

دادیم و شامل معافیت پنج ساله یا وام های حداقلی می شد.
بانک ها چندان از تولید حمایت نمی کنند. اگر کمیته ای در وزارتخانه یا هر نهاد 
دیگری تشکیل شود و از نظر دانشی و مالی کمک کند، این شرکت ها نجات پیدا 
می کنند؛ مثلا ۳ تا ۵ سال به این شرکت ها با معافیت مالیاتی و تسهیلات کمک 

کنند تا به ۷۰درصد ظرفیت برسند. در این صورت کارخانه ها می توانند خود را 
نگه دارند، اما نباید آن ها را روی ۳۰درصد ظرفیت تولید رها کرد.

زمانی که نمایشــگاه خودروســازان برگزار می شود، قطعات بســیاری را برای 
داخلی سازی ارائه می شود. قطعه سازان بسیاری می توانند این کار را انجام دهند، 
اما شــرایط فراهم نیست. در شاخص های توســعه، بحث سرمایه گذاری مطرح 
است. در این کشــور، سال های بسیاری است که ســرمایه گذاری انجام نشده، 

ماشین آلات و تجهیزات مستهلک است.
سرمایه گذاری یا مربوط به شرکت های خارجی در ایران است که در این شرایط 
اتفاق نمی افتد و گزارش های مربوط به جذب سرمایه گذاران خارجی هم مربوط 
به ساخت وساز استادیوم های ورزشی و... است که دردی از صنعت دوا نمی کند.

یک موضوع دیگر مربوط به ســرمایه گذار داخلی اســت که همــان کارآفرین 
می شــود که ارزش برای اقتصاد دارد. کارآفرین اما باید امنیت ســرمایه گذاری 
داشته باشد. بخشی از مشکلات تولید مربوط به وام های بانکی می شود؛ وام های 

بانکی، طبیعت کار است. برای ارائه این وام ها باید راهکار پیدا کنند.
هر صنعتگری در هر صنعتی وام دریافت کرده و با این نوسانات تورمی به مشکل 
خورده اســت، باید بیشتر به او کمک شــود. اگر صنعتی که فعال بوده، متوقف 
شود، راه اندازی مجدد آن، انرژی زیادی می خواهد؛ اما می تواند با همان شرایط، 
دست و پا شکســته ادامه دهد تا بحران حل شود. در برخی موارد به طرح های 
زودبازده وام دادیم و پول را دور ریختیم. به شهری رفتم که با طرح زودبازده و 

تسهیلات آن ۱۷ کارواش راه اندازی شده و پول ها از بین رفته بود.
طرح زودبازده صنعتی آن اســت که حداقل ۱۰ نفر اشــتغال ایجاد کند. برخی 
موارد پول ها را به این روش دور ریختیم و برنگشت. حتی دولت نتوانست اصلی 
پول را پس بگیرد. یعنی دولت پول را گذشت اما سیاستگزاری درست نبود؛ پس 

باید در آن بازنگری کرد. آنچه در گذشته بوده، درمان شرایط امروز ما نیست.
مهــم این اســت که از امروز چــه کاری انجام می دهیم. بحــث تولیدی فراز و 
نشیب های خود را دارد و این طور نیست که هر روز در انتظار کمک های دولتی 
باشیم. همیشه مشکل پول نیســت، نقدینگی تنها یک عامل است. عامل دیگر 
حمایت های درســت اســت. گاهی حمایت های غیرنقدی به مراتب بیشــتر از 
کمک های نقدی کار راه  می اندازد. بحث مالیات، بیمه، ایجاد اشــتغال، آموزش، 
معافیت و واردات ماشــین آلات برخی از این حمایت هاست. درحال حاضر برای 
واردات ماشــین آلات اقدام خوبی در نظر گرفته شــده اســت که می توان برای 
واردات آن ها معافیت مالیاتی دریافت کرد. وقتی درآمد کشور به لحاظ صادرات 

و درآمد ارزی محدودیت دارد، این ارز محدود را باید درست مدیریت کرد.
امروز در کنار پدیده فرار مغزها، شــاهد مهاجرت کارآفرینان هم هســتیم. آیا 

آماری از قطعه سازانی که در ترکیه و امارت فعالیت می کنند، در دست دارید؟
بله؛ متاســفانه فرار کارآفرین هم داریم. این موضوع را من سه سال پیش مطرح 
کردم. نه تنها قطعه ساز، بلکه تولیدکنندگان خودرو هم به این کشورها مهاجرت 
کرده اند.این قدر از این اتوبوس ساز استقبال نشد که مجبور شد کار خود را خارج 
از ایران ادامه دهد. کم نیســتند قطعه ســازانی که کار خود را به بیرون از ایران 
منتقل کرده اند. کارآفرینی که امنیت ســرمایه  ندارد و با کوچک ترین تاخیری، 
عکس و اسمش در روزنامه ها و رسانه ها چاپ می شود، چرا باید کار خود را ادامه 

دهد؟ کسی حاضر نیست این کار را انجام دهد.
وانین و مقررات ســر جای خود اما با رعایت موازین این اقدامات می تواند برای 
صاحب ســرمایه  ایجاد انگیزه کند و اهلیت می دهــد و معادل یک معلم ارزش 
دارد. این که گفته می شود کارگر و کارآفرین در کنار هم بسیار زیباست و شاید 

تا امروز کمتر به آن توجه شده است.
باید به جای شعار، روی این حرف سرمایه گذاری کنیم و از آن خروجی بگیریم. 

اما متاسفانه در حد شعار باقی می ماند و آن را ادامه نمی دهیم.

تنوعسبدصادراتیگروهصنعتیایرانخودرو

برخــی محصولات گــروه صنعتی ایران خــودرو مانند رنگ، 
اقلام پلیمری و قالب  های صنعتی در صنایعی غیر از صنعت 

خودرو نیز قابل  بازاریابی هستند
مدیــر دفتر مطالعــات و برنامه ریــزی بازارهــای صادراتی 
ایران خودرو با اشــاره به این که در ســال های گذشته تنوع 
ســبد محصولات صادراتی از خــودرو فراتر رفته و گروه های 
کالایی و خدماتی جدیدی به آن افزوده شــده اســت، گفت: 
»ازجمله این گروه محصولات می توان به قطعات ریخته گری، 
 OES و OEM موتورسیکلت، خودروهای تجاری، قطعات
برای محصولات سایر خودروسازی های جهان، قطعات یدکی 
اصلــی محصولات ایران خــودرو و خدمات فنی-مهندســی 

درخصوص صنعت خودرو و دیگر صنایع اشاره کرد.«
امیرمحمــد کیان منــش در حاشــیه برگزاری نمایشــگاه 
توانمنــدی های صادراتی ایران افزود: »در گروه های کالایی، 
برخی محصولات گروه صنعتی ایران خودرو مانند رنگ، اقلام 
پلیمــری و قالب هــای صنعتی، در صنایعــی غیر از صنعت 

خودرو نیز قابل بازاریابی هستند.«
کیان منش با بیان این که در یک دهه گذشته تقریبا به شکل 
مداوم و با ثباتــی، حجم صادرات گروه هــای غیرخودرویی 
افزایشــی تدریجی داشــته اســت، بیان کرد: »این حجم از 
صادرات قطعات حتی توانسته است در سال ۱۴۰۲ با ارزش 

صادرات گروه خودرویی برابری کند.«

وی افزود: »نمایشگاه ایران اکسپو )که در هفته گذشته برگزار 
شــد( برای گروه صنعتی ایران خودرو یک فرصت استثنایی 
بود؛ چراکه با توجه به غیرتخصصی بودن نمایشگاه در حوزه 
صنعت خودرو، ایران خودرو توانســت بخشی از توانایی های 
رقابت پذیــر صادراتی خودرویــی و غیرخودرویی خود را به 

نمایش گذارد.«
به گفته مدیر دفتر مطالعات و برنامه ریزی بازارهای صادراتی 
ایران خودرو، در نمایشــگاه ایران اکسپو ســال جاری شاهد 
حضور شــرکت های متعددی در گروه های مختلف کالایی و 
خدماتی در غرفه ایران خودرو بودیم؛ ازجمله شــرکت ایپکو 
که توانایی بالایی در مهندســی، آزمون و کالیبراسیون انواع 
موتورها اعم از موتورهای درون سوز تنفس طبیعی و پرخوران 

)توربوشارژ( یا موتورهای هیبرید و برقی را دارد.
وی یادآور شد: »به واسطه فشارهای اقتصادی ناشی از تحریم 
در سال های اخیر، ســطح دانش به شدت در مجموعه ایپکو 
افزایش و توســعه یافته و این موضوع موجب شده است که 
امکان ورود به موضوعات مختلف در بهینه ســازی احتراق یا 
مصرف سوخت، طراحی موتورهای هیبرید و تمام الکتریک در 
این شرکت شکل گیرد. در سال های گذشته نیز فرصت هایی 
پیش آمده که شــرکت ایپکو موفق شده است به ارزآوری از 

محل فروش خدمات مهندسی دست یابد.«
کیان منش همچنین با اشــاره به حضور شــرکت ایساکو در 

نمایشــگاه ایران اکسپو، خاطرنشــان کرد: »ایساکو به عنوان 
متولی خدمات پس از فــروش و توزیع کننده قطعات یدکی 
اصلی در بازارهــای صادراتی، همــواره در کنار خودروهای 
صادراتی حضور فعال داشته است و می تواند متضمن پایداری 

صادراتی رقابت پذیر در تمام بازارها باشد.«
مدیــر دفتر مطالعــات و برنامه ریــزی بازارهــای صادراتی 
ایران خودرو با اشــاره به این که شــرکت قالب های صنعتی 
ایران خودرو )آیکید( ســوابق بسیار خوبی در برخی بازارهای 
بین المللی داشــته و همکاری هایی با شرکت های اروپایی و 
غیر اروپایی دارد، گفت: »با شــروع تحریم های ظالمانه علیه 
صنعت خودرو، مراودات این مجموعه با شــرکت های مذکور 
دچار خلل شده بود که در سنوات اخیر با جان گرفتن مجدد 
فرآیندهای بازاریابی بین الملل و پیگیری های مجدانه شرکت 
آیکیــد، مذاکرات خوبی انجام گرفته و تلاش های منســجم 
و هدفمندی برای از ســرگیری صادرات انجام شده که امید 
است در ســال جاری شاهد به ثمر نشســتن این مذاکرات 

باشیم.«
وی افزود: »حضور آیکید در این نمایشــگاه به عنوان نماینده 
توانمندی هــای صادراتی ایران خودرو در حوزه قالب ســازی 
بــوده، اما مذاکرات آن ها صرفا معطــوف به محصولات خود 
آن شــرکت نیست و می تواند نقش خوبی در توسعه صادرات 
ایران خــودرو در زمینه قالب ســازی که یکــی از بنیان های 

اساسی هر صنعتی است، داشته باشد.«
کیان منش با اشــاره به این که شــرکت گوهرفام که یکی از 
اصلی ترین شــرکت های ما در داخلی سازی به شمار می رود 
نیز در این نمایشگاه حضور داشت، اظهار کرد: »این مجموعه 
یکــی از تامین کنندگان اصلــی ما در زمینــه رنگ خودرو 

به شمار می رود.«
وی بــا بیان این کــه مجموعه صادرات قطعــات ریخته گری 
ایران خودرو که حداقل شــش شــرکت از شرکت های گروه 
صنعتی ایران خودرو را نمایندگی می کند نیز در این نمایشگاه 
حضور دارد، عنوان کرد: »این شرکت ها توانسته اند مهندسی، 
طراحی، ســاخت و تولید قطعات را بومی ســازی کنند و به 
تولید قطعات متعدد در ســطح تجاری نیز دست یابند. این 
مجموعه ها همچنین، از توان صنعتی ســازی خوبی بهره مند 
بوده و توانســته اند نیازهای گروه صنعتی ایران خودرو و سایر 

خودروسازان و حتی بازار خودرو را نیز پاسخ گو باشند.«
کیان منش با اشاره به این که آخرین نماینده از گروه صنعتی 
ایران خودرو در این نمایشــگاه، شرکت تولیدی نیرو محرکه 
بود، بیان کرد: »این شرکت تولیدکننده موتورسیکلت با برند 
نامی و NMI است که برندی خوشــنام در برخی بازارهای 
صادراتی بوده و توانسته سهم بازار بسیار خوبی را درخصوص 
موتورســیکلت هایی که از موتورهای درون ســوز اســتفاده 

می کنند، کسب کند.«
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گشایش روزی و فقر در نگاه دین اسلام

الهام قیمی فهدزاده

یادداشت، راه مردم؛عالــم خلقت بر اساس قانون علت و معلول آفریده شده و 
تمام ذرات آن با یکدیگر مرتبط هستند.زیبا ترین بیان در رابطه با علت های فقر و 

ثروت در سخنان پیشوایان دین آمده است.
انســان ها علاقمندند تا بدانند،چه عواملی باعث تفاوت مالی میان آنان  می شــود 
و برای توســعه در روزی چه باید کرد.از ایــن رو  در آیات و روایات اهل بیت علیه 
السلام،عوامل فراوانی را برای گشایش روزی و فقر و تنگدستی برشمرده اند.اگرچه  
رابطه برخی از این عوامل با ثروت و فقر بر ما پوشــیده است،ولی بدون شک،گفتار 

آنان بهترین و زیباترین بیان در این رابطه است.
معنای رزق و روزی:

 روزی واژهای فارسی است که به معنای خوراک روزانه. آنچه به کسی داده می شود 
و قسمت می گردد و نیز ضروریات زندگی به کار رفته است.

رزق واژه عربی و معادل » روزی « است که به معنای خوراک روزانه است.
روزی گاهی یه  عطای جاری گفته می شود،خواه دنیوی باشد یا خواه اخروی.

در اصطلاح شــیعیان،رزق چیزی است که می توان از آن بهره برداری کرد و کسی 
نمی تواند، جلوی آن را بگیرد 

 پس،رزق  هر کس به میزان برخورداری او از نعمت هاست نه میزان  دارایی اش. 
قسمت های رزق:

-رزق مادی 
مانند خوردنی ها پوشیدنی ها و ...

 -رزق معنوی
 مانند علوم و معارف،نبوت  و غیره 

اگر کسی از راه نامشروع مال و ثروت کسب می کند،روزی او نیست.زیرا روزی  آن 
است، که از راه حلال به دست آید. 

در آیات الهی و احادیث پیشوایان دین واژه رزق به معنای روزی حلال است. 
عوامل موثر در جلب رزق و  روزی بسیار زیاد هستند.

 لذا در این قسمت  به تعدادی از این عوامل. خواهیم پرداخت.
۱-شکر نعمت 

 شــکر نعمت یکی از عوامل بسیار مهم در گســترش روزی تشکر از خداوند و به 
جای آوردن شــکر نعمت های الهی است.خداوند در قرآن می فرماید ،گر شکرگزار 

باشید،روزی شما را افزون می کنم» لئن شکرتم لازیدنکم «
 عــلاء بن کامل می گوید،«به امام رضا علیه الســلام عرض کردم خداوند راه های 
فراوانی در رزق و روزی بر من گشوده است،که  هیچگاه فکر آن را  را نمی کردم«.

امام رضا علیه السلام فرمود:این گشایش روزی .نتیجه شکرگزاری تو از خداوند است. 
از مثنوی های معروف دفتر اول مثنوی معنوی  که شاهکار و سروده ی مولانا جلال 
الدین بلخی )معروف به مولانا،مولوی یا رومی( است،که به صورت ضرب المثل نیز 

درآمده است.
»شکر نعمت،نعمتت افزون کند،کفر نعمت از کفت،بیرون کند«.

 برخی بر این باورند که شــکر نعمت نعمتت افزون کند،از آیه ۷ ســوره ابراهیم در 
نَ رَبکُُّمْ  قرآن کریم گرفته شــده است که خداوند در این آیه فرموده است؛“وَ إذِْ تأَذََّ
لئَِنْ شَکَرْتمُْ لَزَیِدَنکَُّمْ X وَلئَِنْ کَفَرْتمُْ إنَِّ عَذَابیِ لشََدِیدٌ” . یعنی؛” و یاد کن موقعی که 
اعلام فرمود پروردگار شما که هر آینه اگر شکر کردید،من برای شما زیاد می کنم و 

هرآینه اگر کفران کردید،محققاً عذاب من شدید و سخت است.”
و در جای دیگر خداوند می فرماید«هرکس شکر الهی را به جای آورد آثار مثبت آن 

که همان فزونی نعمت و رحمت الهی باشد،به خود او بر می گردد.
اما امروزه به خاطر چشــم و هم چشــمی بســیار و مسابقه در رســیدن به مال و 

ثروت،شکرگزاری از آنچه داریم،فراموش شده. 
شکرگزاری حقیقی را می توان به شکر زبانی و عملی،تقسیم کرد.

-شکرعملی
 آن اســت که انســان نعمت های خداوند را در راه های درســت،به کار بگیرد و از 

بکارگیری ثروت و مال خویش در راه معصیت و نافرمانی خداوند،بپرهیزد
حقوق واجب خود از جمله خمس و زکات را بپردازد و به فقیران و تهیدستان،کمک 

کند.
و شکرگزاری هر نعمت به این است که از گناه الهی،بپرهیزد. 

-نیکی به پدر و مادر
نیکی به پدر و مادر ،کلید اسرار روزی است. پیامبر اکرم صلی الله علیه و آله و سلم 
می فرمایند؛«هر کس عهد کند به پدر و مادر خود نیکی و صله رحم بجا آورد،ضمانت 

می کنم، مال و عمرش،افزایش یابد و در میان خویشاوندان خود،محبوب شود.
در آثار دنیوی،نیکی به پدر و مادر همین بس که فقر و فلاکت را برطرف و هفتاد نوع 

مرگ سوء را دفع می کند و به عمر انسان می افزاید. 
- نماز شب

نماز شــب دارای آثار فراوانی اســت که  یکی از آنها توسعه در روزی می باشد.امام 
صادق علیه السلام فرمود؛«نماز شب انسان را نورانی  و بوی  انسان را خوش و روزی 
جذب می کند. هنگامی که بنده ای برای نماز شــب بر می خیزد،از راست و چپ 
خواب به سراغش می آید و گاهی در اثر خواب چانه اش به سینه اش می چسبد.

خداوند فرمان می دهد،درهای آسمان گشوده شود.سپس به فرشتگان خود دستور 
می دهد،بنگرید به این بنده ام که برای تقرب جستن به من چه می کند.او از من سه 
چیز را انتظار دارد.گناهانش را بیاموزم.توبه اش را بپذیرم و روزی اش را زیاد کنم.ای 

فرشتگان من شاهد باشید،که هر سه را به او،دادم.
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ارتباط مصرف بلندمدت غذاهای ناسالم با اختلالات پایدار در حافظه

نتایج آزمایش های تازه نشــان داده است مصرف بلندمدت وعده های غذایی پرچرب و شیرین می تواند 
منجر به بروز اختلالات پایدار در حافظه شود.

 در ســال های اخیر تحقیقات زیادی داشــتن رژیم غذایی ناســالم و مصرف غذاهای فرآوری شده را با 
خطر ابتلا به بیماری آلزایمر در افراد در ســنین بالاتر مرتبط دانسته اند. یکی از یافته های دیگر چنین 
مطالعاتــی این بود که این نوع غذاها اغلب بر حافظــه تأثیر می گذارند، حتی اگر تنها گهگاهی مصرف 

شوند.
متخصصان در دانشــگاه کالیفرنیای جنوبی در آمریکا از خود پرســیدند که با توجه به نتایج تحقیقات 
پیشــین، اگر افراد از سنین جوانی رژیم غذایی ناسالم داشته باشــند، این شیوه زندگی چه نتایجی را 

می تواند برای آنها در برداشته باشد؟
برای یافتن پاســخ، یک تیم تحقیقاتی شماری از موش ها را از سن ۲۶ تا ۵۶ روزگی تحت رژیم غذایی 

حاوی غذاهای پرچرب و شیرین قرار داد.
این بازه سنی برای موش ها مشابه دوران نوجوانی در انسان ها است؛ زمانی که مغز به طور قابل توجهی 
در مرحله رشــد قرار دارد. گروه دیگری از موش های صحرایی در همین ســن به جای آن غذای سالم 

خوردند تا دانشمندان بتوانند تفاوت آنها را بهتر دریابند.
بعد از این بازه زمانی در آزمایش های حافظه مشــخص شد موش هایی که رژیم غذایی ناسالم داشتند، 
نمی توانســتند اشــیاء جدید را در صحنه ای که چند روز قبل کاوش کرده بودند، شناسایی کنند. حتی 

اگر یک شیء آشنا کمی از جای خود تکان خورده بود.
این در حالی بود که گروه دیگر موش ها که از غذای سالم تغذیه کرده بودند، در شناسایی محیط جدید 

خود مشکلی نداشتند.
»اسکات کانوســکی«، عصب شناس در دانشگاه کالیفرنیای جنوبی در این باره می گوید: آنچه که ما در 
آزمایشاتمان می بینیم این است که اگر موش ها با رژیم غذایی ناسالم بزرگ شوند، حافظه شان اختلالات 

پایدار پیدا می کند.
مشــکلات حافظه برای موش های گروه اول حتی زمانی که به مدت ۳۰ روز به غذای سالم روی آوردند 

)یعنی مدت معادل دوره بزرگسالی در انسان ها(، ادامه داشت.
به گزارش یورونیوز، »آنا هیز«، نویسنده ارشد و محقق تغذیه در دانشگاه کالیفرنیای جنوبی با اشاره به 
تخریب نقش یک انتقال دهنده عصبی کلیدی در مغز حیوانات به نام »اســتیل کولین« گفت: سیگنال 
موسوم به استیل کولین ســازوکاری است که به موش ها کمک می کند تا رویدادها را رمزگذاری کرده 
و به خاطر بســپارند. این روند مشــابه حافظه اپیزودیک در انسان ها اســت که به ما امکان می دهد تا 
رویدادهای گذشته خود را به خاطر بسپاریم. به نظر می رسد این سیگنال در حیواناتی که با رژیم غذایی 

چرب و شیرین رشد کرده اند، اتفاق نمی افتد.

رییسسازمانپزشکیقانونی:

رازداری؛حقبیمارومسوولیتپزشک

تبادلالکترونیکپروندهبیمارانازاطالهدادرسیجلوگیریمیکند

اســرار بیماران، یکی از ابعاد خصوصی آنها است که بر مبنای 
الزامات قانونی می بایست از طرف پزشکان و مراکز و موسسات 

درمانی رعایت شود...
 موضوع حفظ حریم خصوصی  بیماران ریشــه تاریخی دارد به 
نحوی که در ســوگندنامه بقراط نیز به این موضوع توجه کرده 
است. در ســوگندنامه بقراط آمده است: »هر آنچه در رابطه با 
زندگی مردم و مراقبت از بیماران یا حتی جدا از آن، می بینم و 
یا می شــنوم که نباید فاش شود را نزد خود نگاه خواهم داشت 
و چنین چیزهایی را به عنوان یک راز محفوظ خواهم داشت.« 
بنابراین اصل بر این اســت که فقط در صــورت رضایت بیمار 
می توان اطلاعات وی را به شــخصی دیگر منتقل کرد؛ در غیر 
این صورت باید نزد درمانگر محفوظ بماند و اهمیت این مساله 
در اســناد بین المللــی از جمله معاهده پزشــکی ۱۹۴۸ ژنو و 

اصلاحیه  ۱۹۶۸ آن نیز شایان توجه است.
حفظ اسرار بیمار توسط پزشک و کادر درمانی از حقوق مسلم 
بیمار اســت؛ به طوری که ماده ۶ منشــور حقوق بیمار ایران 
مصوب ۱۳۸۰ وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی مقرر 
کرده اســت: »بیمار حق دارد جهت حفظ حریم شخصی خود، 
از محرمانــه ماندن محتوای پرونده پزشــکی، نتایج معاینات و 
مشــاوره های بالینی جز در مواردی که بر اساس وظایف قانونی 

از گروه معالج صورت می گیرد، اطمینان حاصل نماید.«
افشای اسرار پزشکی و اطلاع شخص ثالث از داده های بیماران 
ممکن اســت موجب بروز خســارت های جبران ناپذیر روحی و 
مادی مانند از دســت دادن شــغل، خدشــه به آبرو و حیثیت 
شــود. به همین دلیل، موضوع حفظ و افشــای اسرار پزشکی 
در قوانین بسیاری از کشــورهای جهان پیش بینی شده است. 
ضمانت اجرای کیفری برای افشای اسرار پزشکی در ماده ۶۴۸ 
قانون مجازات اســلامی لحاظ شــده که بر مبنای آن »اطبا و 
جراحان و ماماها و داروفروشــان و کلیه کسانی که به مناسبت 
شــغل یا حرفه خود محرم اسرار می شــوند، هر گاه در غیر از 
موارد قانونی، اســرار مردم را افشا کنند، به سه ماه و یک روز تا 

یک سال و همچنین جزای نقدی، محکوم می شود.«
اســرار پزشکی از مباحث مهم اخلاق پزشکی و حقوق پزشکی 
اســت؛ به نحوی که حفظ اســرار از جمله حقوق شناخته شده 
بیمار اســت که در منشــور حقوق بیمار اکثر کشورها و سایر 
قوانین و مقررات داخلــی و بین المللی مورد تأکید قرار گرفته 
اســت. بدون شک، حفظ اسرار از موجبات اطمینان بیماران به 
پزشــکان و مراجعه به اطبا است و عدم توجه به این امر، سبب 
سلب اعتماد بیماران نســبت به پزشکان، کاهش راستگویی و 

عدم مراجعه به آنان در بســیاری از موارد خواهد شد. به همین 
دلیل این موضوع حق شناخته شده بیمار و از جمله مسائل مهم 

حقوق پزشکی است.
حفظ اطلاعات حساس و غیرحساس بیماران امری انکارنشدنی

در »راهنمای عمومی اخلاق حرفه ای شاغلین حرف پزشکی و 
وابسته سازمان نظام پزشــکی جمهوری اسلامی ایران« نیز به 
موضوع »رازداری و حریم خصوصی بیمار« تاکید شــده و این 

موضوع ۱۴ ماده را شامل می شود.
در مواد ۷۶ تا ۷۹ راهنمای اخلاقی سازمان نظام پزشکی تاکید 
شــده اســت که محرمانه بودن همه اطلاعات بیماران، اعم از 
اطلاعات حســاس و غیرحساس که به هر شــکل، در مراحل 
مختلف تشــخیصی و درمانی، جمع آوری می شــود و یا به هر 
ترتیــب در اختیار تیم درمانی قــرار  می گیرد، از حقوق اولیه و 
اساسی بیماران است و تنها آن دسته از شاغلان حِرَف پزشکی 
و وابســته، که عضو تیم درمانی بیمار هستند، اجازه دسترسی 
بــه اطلاعات مرتبط با تشــخیص و درمان هر فــرد را دارند و 
دیگر افراد، صرفاً به دلیل پزشــک بودن یــا عضویت در زمره 
حرفه مندان پزشکی، برای دسترسی به اطلاعات بیماران، مجاز 

شمرده نمی شوند.
بر اســاس ماده ۷۸ راهنمای عمومی اخــلاق حرفه ای،  مجاز 
بودن »نقض اصل رازداری« از سوی شاغلان پزشکی و وابسته، 
تنها به مواردی محدود است که در قانون، به صراحت ذکر شده 
باشــد. در چنین مواردی، پیش از جمع آوری اطلاعات مربوط 

به آن، بیمار تا حد ممکن باید از الزام قانونی مذکور، آگاه گردد 
و سپس از وی کسب اطلاعات شود.

ضمنا الزام شاغلان حِرَف پزشــکی و وابسته، به ارائه  اطلاعات 
بیمــاران به مراجع قضایی و انتظامی، تنها منوط به اســتعلام 

رسمی دادگاه است.
اهمیت موضوع رازداری تا آنجاســت که ارائه هر نوع اطلاعات 
به رســانه ها از سوی شاغلان حرف پزشــکی، تنها در صورتی 
موجه است که به هیچ وجه دربردارنده ی نقض حریم خصوصی 
بیماران نباشد و به فاش شــدن اطلاعات پرونده  سلامت آنان 
نیانجامد. در ماده ۶۵ راهنمای اخلاق حرفه ای نظام پزشــکی 
تاکید شده اســت که در صورت درخواست، رونوشت اطلاعات 
درخواســتی از سوی بیمار که در پرونده سلامت وی ثبت شده 
است، در هر جایی )از جمله بیمارستان،  مطب، درمانگاه و مانند 
آن(، بــه بیمار یا نماینده  قانونی وی تحویل داده شــود. برای 
اجابت این درخواســت، به مجوز هیچ مرجعی )از جمله مرجع 

قضایی و غیرقضایی( نیاز نیست.
اخلاق پزشــکی از دیرباز تاکنون مورد اســتفاده قرار گرفته و 
بزرگانی همچون بقــراط تلاش کرده اند تا رهنمودهای لازم  و 
ضرروی برای پزشــکان و آیندگان را به هــر طریق بیان کنند. 
هنجارهای اخلاقی پزشــکان و تعهد به حفظ اسرار بیماران در 
گذر زمان سبب شــده محرمانه ماندن اطلاعات پزشکی برای 
بیماران به حقی مســلم تلقی شــود و حفظ اسرار پزشکی در 

رابطه بین بیمار و پزشک، یک  امر مهم باشد. 

رییس سازمان پزشــکی قانونی گفت: با همکاری و 
هماهنگی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
امکان تبادل الکترونیــک پرونده های بیماران فراهم 
شــده اســت که این امــکان از اطاله دادرســی در 
رســیدگی ها جلوگیری می کند.به نقل از  ســازمان 
پزشــکی قانونی کشور، عباس مسجدی روز یکشنبه 
نهم اردیبهشت در جلسه شــورای معاونین سازمان 
که با حضور دکتر ســیدرضا مظهــری رییس مرکز 
مدیریــت آمار و فناوری اطلاعات وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــکی برگزار شد، گفت: امکان 
دسترســی برخط به پرونده های بیمارستانی افرادی 
که برای تعیین خســارت به مراکز پزشــکی قانونی 
مراجعه مــی کنند یکی از درخواســت های جدی 
ســازمان در سال های گذشــته بود که خوشبختانه 
با همکاری مناســب وزارت بهداشــت این امکان به 
تازگی محقق شــده اســت.وی افزود: درخواســت 
پرونده های بیمارســتانی از برخی مراجعین پزشکی 
قانونی که برای اعلام نظر کارشناسی نیاز به تکمیل 
پرونده دارند وقت زیــادی از مردم تلف می کند اما 
خوشــبختانه با فراهم شدن امکان تبادل الکترونیک 
این پرونده ها، ضمن عــدم نیاز به مراجعه حضوری 
مراجعین به مراکــز درمانی بــرای دریافت تصاویر 
پرونــده های بالینی، از اطاله دادرســی جلوگیری و 
سرعت در اظهار نظر کارشناســی افزایش می یابد.
مســجدی با اظهار امیــدواری در خصوص ادامه دار 
بــودن اجرای این طرح، خاطرنشــان کــرد: فراهم 
شــدن این امکان برای کارشناســان ســازمان در 
راستای پاسخدهی ســریع تر به مراجعین و تسهیل 
ارائه خدمت به آنان بســیار مهم اســت و مراجعین 
ســازمان نیز که عمدتا افراد متألم و آســیب دیده 
هســتند، از آن منتفع خواهند شــد لــذا امیدواریم 
زین پــس همکاری هــای بین وزارت بهداشــت و 
سازمان پزشکی قانونی کشــور برای خدمت رسانی 

هرچه بهتر به مردم تداوم داشــته باشد.در ادامه این 
جلسه ســید رضا مظهری رییس مرکز مدیریت آمار 
و فناوری اطلاعات وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی گفت: پیگیری و مطالبه پزشکی قانونی برای 
راه اندازی و فعال شــدن سامانه دسترسی به پرونده 
های بیمارســتانی مراجعین به منظور تســهیل امور 
مردم قابل تقدیر و قدردانی است.وی افزود: موضوع 
تبادل اســناد بین وزارت بهداشت و سازمان پزشکی 
قانونی یکی از اهــداف برنامه رگلاتور-اپراتور وزارت 
بهداشــت در قالب برنامه پنج ســاله هفتم است که 
به صورت پروژه ای مشــترک با پزشکی قانونی اجرا 
خواهد شــد.مظهری اظهار داشــت: در حال حاضر 
تمام زیر ســاخت های لازم برای برقراری این تبادل 
فراهم شــده است و پیش بینی می شود تا پایان ماه 
جاری )اردیبهشــت ۱۴۰۳( امکان این دسترسی در 

مراکز پزشــکی قانونی سراسر کشــور فراهم شود.به 
گفته رییس مرکــز مدیریت آمار و فناوری اطلاعات 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی در قالب 
این اقدام و از طریق این سامانه کارشناسان پزشکی 
قانونی که در خصوص میزان و نوع خسارت و آسیب 
های وارد شــده به مراجعین اظهار نظر کارشناسی 
مــی کنند، مــی توانند بــه جزئیــات پرونده های 
بیمارســتانی و مراحل درمان او دسترســی داشته 
باشــند و به این واسطه، پاســخدهی در زمان سریع 

تری به مردم صورت گیرد.
در این جلســه معاونیــن و جمعــی از مدیران کل 
ســازمان پزشکی قانونی کشور و دکتر حسن واعظی 
رییــس مرکز مرکــز مدیریت بیمارســتانی و تعالی 
خدمــات بالینی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 

پزشکی نیز حضور داشتند.

چگونهآسیبهایناشیازبدخوابیراازبینببریم؟
اگر جزء افرادی هســتید که بــه بی خوابی  دچارند، 
حتما با آثار کوتاه مدت یک شــب بد خوابیدن مثل 
منگی، تحریک پذیری و دشواری در تمرکز آشنایی  
دارید اما این علائم در مقایسه با خطرات بلندمدت 
بدخوابی ناچیز محســوب می شــوند؛ زیرا بدخوابی 
را بــا افزایش خطــر ابتلا به بیماری هــای قلبی  ـ 
عروقی، ضعف دســتگاه ایمنی و ســایر مشــکلات 
جدی ســلامتی مرتبط دانســته اند. طبق داده های 
مطالعه ای جدید افرادی که شــب ها کمتر از شش 
ساعت می خوابند، ۵۲ درصد بیشتر احتمال دارد بر 
اثر ابتلا به بیماری قلبی جان خود را از دست بدهند. 
همچنین کمبــود خواب در میانســالی به افزایش 

خطر ابتلا به زوال عقل منجر می شــود. پژوهش ها 
همچنین نشــان داده اند هرچه مــدت زمان خواب 
شــبانه کوتاه تر باشــد، خطر ابتلا به چاقی و دیابت 
نوع ۲ بیشــتر می شود. این خود بهترین دلیل برای 
نگرانی و اضطراب در این مورد است.خبر خوب اینکه 
با اعمال تغییراتی ساده  در سبک زندگی می توان با 
این آثار منفی بر ســلامتی مقابله یا حتی آنها را به 
طور کامل خنثی کرد. اگر از غلتیدن در رختخواب و 
بی خوابی کلافه اید، در ادامه این مطلب شش راهکار 
را به شما معرفی می کنیم که طبق تحقیقات، آسیب 
ناشــی از بدخوابی را خنثی می کنند.شاید برایتان 
ناخوشایندترین کار باشــد اما ورزش کردن پس از 

شــب بیداری می تواند در مقابله بــا بی خوابی مفید 
باشــد و با خطرات درازمدت بدخوابی بر ســلامتی 
مقابله کند.به گــزارش ایندیپندنــت، طبق نتایج 
یک مطالعه جداگانه، ۲.۵ ســاعت ورزش در هفته 
بــرای کاهش خطر اضافه ابتلا به بیماری های قلبی 
ناشــی از بی خوابی مزمن کافی است. این پژوهش 
با اســتفاده از داده های ۹۲ هــزار و ۲۲۱ نفر که در 
بیوبانک انگلیس ثبت شــده بود، انجام شد و نشان 
داد اگر فعالیت جسمی متوسط تا شدید را افزایش 
دهیم، خطر مرگ ناشی از داشتن خواب کوتاه مدت 
کاهش می یابــد.ورزش می تواند در مهیا کردن بدن 
برای داشتن خوابی بهتر در شب بعد هم مفید باشد. 

دست کم ۲۹ پژوهش علمی نشان داده اند که ورزش 
منظم کیفیت خواب را بهبود می دهد.

به گــزارش تلگراف، پروفســور »گای لشــزینر«، 
عصب شناس بیمارســتان های گایز و سنت توماس 
لنــدن و سرپرســت مرکز اختلالات خــواب لندن 
می گوید: شــواهد خیلــی خوبی داریم که نشــان 
می دهد طیفــی از انواع مختلــف ورزش می توانند 
کیفیــت خــواب را بهبــود و مدت خــواب عمیق 
را افزایــش دهند. ورزش ســبک در طــول روز به 
داشتن احســاس هشیاری بیشــتر کمک می کند 
 و ایــن جزء ســایر مزایــای بیرون رفتــن و کمی 

ورزش کردن است.

خبر

عوارض نامشخص »قلیان اکسیژن«
 هر کار تحقیقاتی باید با رضایت افراد باشد

رئیس جامعه پزشکان متخصص داخلی ایران با تاکید بر لزوم رعایت 
اخلاق پزشــکی در انجام طرح های تحقیقاتی، درباره طرح مطالعاتی 
»قلیان اکسیژن« گفت: با توجه به اینکه عوارض استفاده از این نوع 
قلیان نامشخص اســت، اجرای آزمایشی این طرح نیز در ۱۰ استان 

کاری اشتباه است.  
عرضه »قلیان اکســیژن« در برخی کافی شــاپ ها و قهوه خانه ها به 
موضوع داغ فضای رســانه ای و شــبکه های اجتماعی در این روزها 
تبدیل شــده، موضوعی که ظاهرا طرحی مطالعاتی از ســوی وزارت 

بهداشت به منظور جایگزینی قلیان اکسیژن با قلیان دخانی است.
هرچند بنابر اظهار دکتر غلامرضا حیــدری، مجری طرح مطالعاتی 
بررســی »قلیان اکسیژن«؛   این دستگاه هنوز تایید نهایی را نگرفته 
و نتایــج مطالعات، مــلاک تصمیم گیری دربــاره آن خواهد بود، اما 
این طرح واکنش های گســترده ای را به دنبال داشــته و متخصصان 
بویژه نســبت به آنچه که »گاز خنده« )اکســید نیتروژن( نام دارد، 
هشدار داده اند و از بابت سوءمصرف و تاثیرات مخرب آن ابراز نگرانی 

کرده اند.
در همین راستا دکتر ایرج خسرونیا،  رئیس جامعه پزشکان متخصص 
داخلــی ایران در گفت وگو با ایســنا، درباره طــرح تحقیقاتی قلیان 
اکسیژن می گوید: قلیان ها محل رشــد میکروب و قارچ ها هستند و 
هر پک سبب می شود مقدار زیادی قارچ و میکروب به قفسه صدری 
وارد شود. در همین راستا هم ورود هرگونه جسم یا ماده خارجی به 

ریه سبب آزار و اذیت می شود.   
وی با بیان اینکه ورود هرگونه ماده شــیمیایی به بدن می تواند سبب 
بروز مشکلاتی شود، افزود: هر ترکیبی از مواد شیمیایی که از طریق 
ســیگار، قلیان و حتی هوای آلوده وارد بدن می شــود، ممکن است 
در آینده موجب ســرطان یا سایر بیماری ها شــود. معتقدم، وزارت 
بهداشت نباید به موضوع طرح مطالعاتی قلیان اکسیژن ورود داشته 

باشد.

رئیــس جامعه پزشــکان متخصص داخلی درباره اســتفاده از نمونه 
انسانی در طرح های مطالعاتی گفت: هر کار تحقیقاتی باید با رضایت 
افراد انجام شــود و در وهله نخست روی نمونه حیوانی استفاده شده 
باشــد. پس از اینکه مطالعات روی نمونه حیوانی انجام شــد و مضر 
نبودن مورد آزمایش شــده به اثبات رسید، می تواند طرح مطالعاتی 
روی نمونه انســانی انجام شــود. انجام یــک کار تحقیقاتی به طور 

مستقیم روی نمونه انسانی از منظر اخلاقی درست نیست.
خسرونیا گفت: هنگامی که نسبت به انجام یک طرح تحقیقاتی اقدام 
می کنیم باید اخلاق پزشــکی را در کانون توجه قرار دهیم. عوارض 
اســتفاده از قلیان اکسیژن هنوز مشخص نیست و این احتمال وجود 
دارد که عوارض ناشــی از اســتعمال این قلیان طی یک ماه یا حتی 
چند ســال آینده بروز کند. با توجه به اینکه عوارض استفاده از این 
قلیان نامشــخص است اجرای این طرح  مطالعاتی در ۱۰ استان یک 

کار اشتباه است.  

آغاز کارزار واکسیناسیون فلج اطفال در افغانستان

وزارت بهداشت افغانستان اعلام کرده است از امروز )دوشنبه( کارزار 
واکسیناسیون فلج کودکان را در سراسر این کشور آغاز می کند.

»شــرافت زمان«، سخنگوی این وزارتخانه در پیامی گفته است طی 
چهار روز قرار اســت بیش از ۱۰ میلیون کودک زیر پنج ســال این 
واکســن را دریافت کننــد و همراه با قطره خوراکــی فلج کودکان، 

ویتامین آ نیز به کودکان داده خواهد شد.
افغانســتان و پاکستان تنها کشورهایی هستند که هنوز فلج کودکان 
در آنها ریشــه کن نشــده است. سال گذشــته پنج مورد فلج اطفال 
در ولایت »ننگرهار« افغانســتان ثبت شد.به گزارش بی بی سی، در 
افغانستان سالانه چندین کارزار واکسیناسیون فلج اطفال با همکاری 
صندوق حمایت از کودکان ســازمان ملل متحد )یونســیف( انجام 
می شــود.فلج اطفال نوعی بیماری حاد ویروســی است که دستگاه 
گوارش و در بعضی مواقع دســتگاه عصبی مرکزی را درگیر می کند. 

این ویروس، نوعی ویروس نقص ایمنی است.
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توسعههمکاریهایآموزشیوزارتخانههاینفتایرانوعراق نشاطسازمانیورضایتمندیخانوادههایکارکنان
صنعتنفتدراولویتاست

مدیرعامــل شــرکت ملــی صنایع پتروشــیمی 
ســرمایه گذاری همســو با راهبرد تکمیل زنجیره 
ارزش صنعت پتروشــیمی را نوعی جهاد دانست 
و گفت: از ســرمایه گذاران برای توســعه صنعت 

پتروشمی حمایت قاطع می کنیم.
به نقــل از شــرکت ملــی صنایــع پتروشــیمی، 
امروز )دوشنبه، ۱۷  مرتضی شــاهمیرزایی صبح 
اردیبهشــت ( به منظــور بررســی تازه ترین وضع 

طرح های پتروشیمی منطقه ویژه اقتصادی لامرد، 
به این منطقه سفر کرد و در نشستی که با حضور 
مدیران، مســئولان و نماینده لامــرد در مجلس 
شورای اســلامی برگزار شــد، بیان کرد: شرکت 
ملی صنایع پتروشیمی به عنوان نماینده حاکمیت 
از حضور ســرمایه گذاران به ویژه ســرمایه گذاران 
بومی در منطقه ویژه لامرد برای ایجاد تأسیسات 
پتروشــیمیایی با هــدف تکمیــل زنجیره ارزش 

حمایت قاطع می کند.
وی وجــود زیرســاخت های مطلــوب، ســهولت 
دریافــت و تأمین خوراک، برخــورداری از مزیت 
حمل ونقل محصولات پتروشــیمی و دسترســی 
به بازارهــای صادراتــی را از مزیت هــای بالقوه 
منطقه ویژه لامرد برای ایجاد صنایع پتروشیمی، 
همچنین توســعه صنایع پایین دســتی و تکمیلی 
دانســت و افزود: کمیته ای در شرکت ملی صنایع 

پتروشــیمی به منظور بررســی احداث واحدهای 
پتروشــیمی، تدوین بسته های ســرمایه گذاری و 
بررسی دریافت مجوزهای لازم برای منطقه لامرد 

تشکیل می شود.
معاون وزیــر نفت تأکیــد کرد: توســعه صنعت 
پتروشــیمی در لامرد بــا رعایت کامــل قوانین، 
دســتورعمل ها، همچنین اصول محیط زیســتی 

انجام می شود.

حمایتقاطعشرکتملیصنایعپتروشیمیازسرمایهگذارانتوسعهصنعتپتروشیمی

صادرات۷1۰میلیونیوروییتجهیزاتصنعت
نفتازابتدایآغازبهکاردولتسیزدهم

خبر

خبر

یکماهتاافتتاحبزرگترینکارخانهسربورویکشور

توسعه  عامل ســازمان  رئیس هیات 
و نوســازی معــدن و صنایع معدنی 
بهره بــرداری  از  )ایمیــدرو(  ایــران 
قریب الوقوع فاز نخست کارخانه سرب 
و روی مهدی آباد به عنوان بزرگترین 
کارخانه سرب و روی کشور، تا پایان 
خــرداد ۱۴۰۳ بــا حضــور مقامات 

رسمی خبر داد.
محمدرضا موثقی نیا، در حاشــیه یک 
مراســم معدنــی، با بیــان اینکه فاز 
نخســت طرح احــداث کارخانه های 
فرآوری ســرب و روی مهدی آباد با ظرفیت تولید ۲۰۰ هزارتن کنســانتره روی ســولفیدی در مراحل 
نهایی تســت گرم است، اظهار کرد: در حال حاضر تولید کنسانتره به صورت آزمایشی در این کارخانه 
در حال انجام اســت و به زودی با رفع ایرادات جزئی در بخش سیســتم های کنترلی کارخانه، تنظیم و 

کالیبراسیون سیستم های ابزار دقیق، خط تولید به صورت پیوسته محقق خواهد شد.
رئیس هیات عامل ایمیدرو ضمن اشاره به سرمایه گذاری قابل وجه بخش خصوصی در طرح ملی احداث 
کارخانه های فرآوری سرب و روی مهدی آباد تصریح کرد: در این طرح، بخش خصوصی ۱۰۰ها میلیون 

دلار سرمایه گذاری کرده که بخشی از این سرمایه گذاری، مربوط به ایجاد زیرساخت ها بوده است.
وی خاطرنشــان کرد: آماده ســازی معدن با بیش از ۱۰۰ میلیون تن پیش باطله برداری، تامین آب با 
ظرفیت ۱۰۰ لیتر بر ثانیه از محل تصفیه خانه شهر یزد در فاصله ۱۰۰ کیلومتری، تامین برق با احداث 
پست ۳۳/۱۳۲/۴۰۰ کیلوولت و ایجاد خط انتقال ۱۳۲ کیلوولت به طول ۲۷ کیلومتر، از اقدامات بخش  

خصوصی در این زمینه بوده است.
موثقی نیا ضمن اشاره به هدف نهایی طرح احداث کارخانه های فرآوری سرب و روی مهدی آباد، گفت: 
تولید ســالانه ۴۰۰ هزار تن کنســانتره روی با عیار حداقل ۳۵ درصد به عنوان محصول اصلی و نیز 
تولید ۸۰ هزارتن کنسانتره سرب- نقره با عیار ۶۰ درصد سرب به  عنوان محصولات جانبی، در دو فاز 
بعدی پیش بینی شــده اســت. از دیگر نکات مثبت این پروژه اشتغال بالغ بر  ۶۰۰ نفر از متخصصان و 

نیروی های اغلب بومی در مجموعه سرب و روی مهدی آباد، است.
گفتی است معدن سرب و روی  مهدی آباد در استان یزد، با دارا بودن بیش از ۷۰۰ میلیون تن ذخیره 
زمین شناســی ســرب و روی و حدود ۱۷۰ میلیون تن ذخیره قابل اســتخراج، دومین ذخیره جهان 
محســوب می شود و با این پشتوانه توانسته بزرگ ترین پروژه تولید کنسانتره روی خاورمیانه را در دل 
خود جای دهد.این معدن قرار است در سه فاز در مجموع به ظرفیت تولید ۸۰۰ هزار تن کنسانتره روی 
به همراه ۸۰ هزار تن کنسانتره سرب-نقره دست پیدا که اکنون فاز نخست آن مراحل انتهایی را طی 
می کند.با راه اندازی تنها فاز نخســت این پروژه عظیم، بزرگترین کارخانه فرآوری ســرب و روی کشور 
متولد خواهد شد. در این مرحله، سالانه با ورودی دو میلیون تن خاک معدن، ۲۰۰ هزار تن کنسانتره 
ســولفیدی با عیار۳۵ درصد روی تولید می شود.پیش از این، حمیدرضا حمایت- مدیر مجتمع سرب و 
روی و باریت مهدی آباد و مجری طرح جامع سرب و روی کشور- ضمن اشاره به قرارگیری ۷۵ درصد 
از ذخایر قابل اســتخراج سرب و روی کشــور در مهدی آباد خاطرنشان کرده بود: ظرفیت کارخانه های 
تولید شــمش روی کشــور ۴۹۰ هزار تن و تولید واقعی شــمش حدود ۲۲۰ هزار تن است که با ورود 
مهدی آباد به عرصه تولید و بهره برداری از فازهای ســولفیدی مهدی آباد، بخش اعظم ظرفیت خالی 
کارخانه های تولید شــمش روی کشور )حدود ۱۴۰ هزار تن( پوشش داده خواهد شد.وی در خصوص 
تامین زیرســاخت های اصلی این پروژه گفته بود: اجرای طرح تأمین آب کارخانه مهدی آباد با احداث 
خط لوله ای به طول ۱۰۰ کیلومتر از محل تصفیه خانه شــهر یزد پیش تر راه اندازی شد، که بزرگترین 
طرح انتقال پساب کشور به صنعت محسوب می شود. حمایت همچنین ضمن اشاره به اهمیت استفاده 
از تولیدات ملی تصریح کرد: در همین راســتا در این واحد صنعتی و معدنی حتی الامکان از تجهیزات 
بومی و ســاخت داخل استفاده شده اســت، به طوری که ۶۰ درصد از کل تجهیزات استفاده شده در 
این طرح از تولیدات داخلی بوده و همچنین تجهیزات خارجی تامین شــده از بهترین برندهای مطرح 

در دنیا هستند.

رئیس هیئت رئیسه صندوق های بازنشستگی صنعت نفت مطرح کرد

 ریسک کمتر با بازدهی بیشتر
 ۲ رکن اصلی تصمیم گیری در انتخاب نوع دارایی

رئیس هیئت رئیسه صندوق های بازنشستگی صنعت نفت گفت: ریسک کمتر و حداکثر بازدهی 
در طول زمان و در شرایط مختلف اقتصادی، دو عامل مهم در انتخاب نوع دارایی هاست.

به نقل از صندوق بازنشســتگی صنعت نفت، عبدالحســین بیات در شصت وپنجمین نشست 
شــورای عالی پروژه های گروه اقتصادی صندوق ها اظهار کرد: در بازه های زمانی پنج ساله و از 

سوی هیئت امنا، چارچوب سبد سرمایه گذاری صندوق ها مشخص می شود.
وی افزود: براســاس تازه ترین مصوبه امنا، محدوده سرمایه گذاری صندوق ها حوزه تخصصی 
نفت و انرژی مشتمل بر صنایع بالادستی صنعت نفت، میان دستی و تکمیلی مرتبط با همین 

صنعت است.
رئیس هیئت رئیســه صندوق های بازنشســتگی صنعت نفت گفت: »ریسک کمتر و حداکثر 
بازدهــی در طــول زمان و در شــرایط مختلف اقتصــادی« دو عامل مهــم در انتخاب نوع 

دارایی هاست.
بیات ادامه داد: در طول زمان، با رصد دقیق بازارهای مالی و اقتصادی، ســبد گروه اقتصادی 
صندوق ها در چارچوب مصوبات هیئت امنا بهینه می شود و در صورت لزوم، با نظر بخش های 
تخصصی شرکت سرمایه گذاری اهداف، سهام سودمندتر جایگزین برخی سهم ها خواهد شد.

وی با یادآوری چارچوب سبد ســرمایه گذاری گروه اقتصادی صندوق ها درباره مسیر توسعه 
شــرکت هایی که صندوق ها در آن ها سهام مدیریتی یا کنترلی دارند، تأکید کرد: شرکت های 
گروه موظف هســتند در چارچوب حوزه تخصصی خود توسعه یابند. توسعه تخصصی سبب 
حفظ و افزایش منابع خواهد شد. یکی از مبانی موفقیت پایداری صندوق نفت، ورود به بخش 
ســرمایه گذاری در حوزه ای اســت که دانش و نخبگی دارد، ازاین رو همه شرکت های آن در 
فهرســت نشان های تجاری سطح بالا قرار دارند.رئیس هیئت رئیسه صندوق های بازنشستگی 
صنعت نفت بر لزوم تکمیل واحد FRW شــرکت نفت سپاهان تأکید کرد و گفت: از اهداف 
سال پیش رو، تکمیل این واحد است که اکنون با پیشرفت ۹۰درصدی، در مسیر ایجاد ارزش  
افزوده صنایع روغنی و نفتی قرار دارد.شــرکت نفت ســپاهان، از شرکت های گروه اقتصادی 
صندوق بازنشســتگی صنعت نفت، بزرگ ترین تولیدکننده و صادرکننده روغن  پایه گروه یک 
در غرب آسیاست و سالانه بیش از ۵۰۰ هزار تن روغن و انواع فرآورده مازاد بر نیاز کشور را 
به کشورهای شرق آسیا، هند، امارات و... صادر می کند. سال گذشته این شرکت در کنار سایر 
شــرکت های تولیدی ازجمله پتروپالایش کنگان، نقش بسزایی در تأمین نقدینگی پرداخت 

تعهدات قانونی مستمری و مقرری صندوق ها ایفا کرد.

خبر خبر

توســعه همکاری های مشــترک آموزشــی بین 
وزارت نفــت ایــران و عــراق با هــدف افزایش 
توانمندی نیروی انســانی فعــال در صنعت نفت 
دو کشور، با برگزاری دو دوره آموزشی در زمینه 

کنترل فوران چاه و کار در ارتفاع کلید خورد.
 توســعه دیپلماســی انــرژی به عنــوان یکی از 
اولویت هــای وزارت نفــت در دولت ســیزدهم 
همــواره در دســتور کار بــوده و ایــن موضوع 
درافزایش تولید و صادرات نفت و افزایش ثروت 
کشــور نقش مثبت داشته اســت.افزون بر تأثیر 
افزایــش مناســبات نفتی ایــران در این دولت، 
همکاری ایران با کشــورهای همسایه نیز بیشتر 
شــده و با توجــه به این موضــوع، صدور دانش 
فنی و خدمات فنی و مهندســی در دســتور کار 
قرار گرفته اســت.در این زمینه، در ســفر جواد 
اوجــی، وزیر نفت ایران، بــه عراق با دعوت وزیر 
نفت ایــن کشــور، مذاکرات گســترده ای برای 
توســعه همکاری ها بین دو کشــور انجام شــد 
که نتیجــه آن امضای تفاهم نامه مشــترک بین 
وزرای نفت دو کشــور بود.یکــی از بندهای این 

تفاهم نامه، تعریف و برگزاری دوره های آموزشی 
در مراکز آموزشــی دو کشور اســت که در این 
زمینه معاونت توســعه مدیریت و سرمایه انسانی 
بــا همکاری معاونت امــور بین الملل و بازرگانی، 
نمایندگی وزارت نفــت در امور عراق و مدیریت 
توسعه ســرمایه انسانی و ارکان آموزشی شرکت 
ملی نفت ایران، به انجام مذاکرات با طرف عراقی 
برای طراحی و برگزاری دوره  آموزشــی موردنیاز 
وزارت نفــت عــراق و درمقابل، برگــزاری دوره 
آموزشی موردنیاز وزارت نفت ایران، اقدام کرد.با 
توجه به این مذاکرات، برگزاری دوره سطح چهار 
کنترل فوران چاه در چارچوب استاندارد جهانی 
 )IWCF( انجمــن بین المللی کنترل فوران چاه
با استفاده از شبیه ساز و ســیمیلاتور تأییدشده 
این نهاد بین المللی برای مدرســان کنترل فوران 
چاه شــرکت ملی نفت ایران، و دوره بین المللی 
کار در ارتفاع )Rope Access( با استاندارد 
انجمن بین المللی دسترســی بــا طناب صنعتی 
)IRATA( بــرای کارکنــان شــرکت های تابع 

وزارت نفت عراق برنامه ریزی شد.

مشــاور امور زنان و خانواده وزیر نفت در بازدید 
از پایانه نفتی خــارک گفت: فعالیت های حوزه 
زنان و خانواده شــرکت پایانه های نفتی ایران، 

رضایتمندی مطلوبی ایجاد کرده است.
به نقل از شــرکت پایانه هــای نفتی ایران، مریم 
مقدســی و هیئت همراه در ســفری دوروزه از 

پایانه نفتی خارک بازدید کردند.
وی با اشاره به جایگاه خانواده در صنعت نفت و 
ایجاد فضای پرنشاط برای خانواده های کارکنان، 
فعال شــدن مرکز مشــاوره، کلینیک ورزشی و 
حرکات اصلاحی و ایجاد زیرساخت های ورزشی 
را در نشــاط و ســلامت خانواده ها بسیار حائز 
اهمیت دانست.مشــاور وزیر نفت در امور زنان 
و خانواده همچنین از رویکرد شرکت پایانه های 
نفتی ایران، حمایت ویژه مدیرعامل این شرکت، 
همچنین رئیس امور ورزش شــرکت ملی نفت 
ایران برای ایجاد امکانات و زیرساخت ها و توجه 
به ســلامت خانواده ها قدردانی کرد.مقدسی با 
اشــاره به برگزاری برنامه فرهنگی تفریحی در 

آینده ای نزدیک، ادامــه داد: با برنامه ریزی ها و 
اقدام های انجام شده در شرکت پایانه های نفتی، 
رضایتمندی مطلوبی ایجاد شــده و امیدواریم 
در ســطح گســترده تر با همکاری امــور زنان 
وزارت نفت و امور ورزش بتوانیم شــاهد ارتقای 
شــاخص های رضایتمندی خانواده ها باشــیم و 
اقدام های پیش بینی شــده، الگویــی برای دیگر 
شرکت های دیگر باشــد که چنین امکاناتی در 

اختیار دارند.
وی افــزود: بــه همــت و پیگیری امــور زنان 
در شــورای اداری اســتخدامی، چهــار قانون 
درخصــوص جوانــی جمعیت در بهمن  ســال 
۱۴۰۲ تصویب و ابلاغ شــد. قانون دیگری نیز 
در ارتباط با زنان سرپرست خانوار به شورا برده 
شده است که امیدواریم برای آنها نیز اتفاق های 

خوبی در پیش باشد. 
سیدعلی میری، رئیس پایانه نفتی خارک نیز در 
این بازدید گفت: نقش زنان در توســعه صنعت 

نفت بی بدیل و همسان با مردان است.

رئیس هیئت مدیره انجمن ســازندگان تجهیزات 
صنعــت نفت گفــت: در ۲.۵ ســال اخیر، ۷۱۰ 
میلیون یورو صادرات داشته ایم که این رقم فقط 
۱۰درصــد توان ما بوده اســت و انتظار داریم تا 
دو ســال آینده ۱۰۰درصد توان صادراتی  محقق 

شود.
  احسان ثقفی ظهر )دوشــنبه، ۱۷ اردیبهشت ( 
در نشســتی بــا نمایندگان رســانه های خبری 
اعلام کرد: در ۲.۵ گذشــته همکاری ما با دولت 
سیزدهم بیشتر شده و دولت برای حل مشکل ها 
و چالش های شــرکت های خصوصی تا حد توان 

همراهی کرده، اما انتظار ما بیشتر است.
وی با بیان اینکه توســعه بازار فرامرزی را به طور 
جــدی دنبال می کنند، افــزود: کار مطالعاتی را 
آغــاز کرده ایم و موفقیت هایی نیز حاصل شــده 
اســت اما ابتدای کار هستیم و در حوزه صادرات 
در ایــن دولــت ۷۱۰ میلیــون یــورو صادرات 
داشــته ایم که فقط ۱۰درصد توان ما بوده است 
و انتظار داریم تا دو سال آینده ۱۰۰درصد توان 

صادراتی مان محقق شود.

رئیس هیئت مدیره انجمن ســازندگان تجهیزات 
صنعت نفت از رونمایی طرح پژوهشی-کاربردی 
در حوزه صــادرات با همــکاری معاونت علمی 
و فناوری ریاســت جمهوری خبــر داد و گفت: 
کشــورهایی که در صــادرات موفق شــده اند، 

حمایت کامل دولت را دارند.
ثقفی با اشاره به اینکه در حوزه دانش بنیان ها در 
زمان خودکفایی و خوداتکایی موفق عمل کرده  
و نیازها تأمین شــده اند، بیان کــرد: برای ورود 
بــه بازار جهانی، منابع ارزی باید تأمین شــود و 
درباره تخصیص ارز، شــرکت های صادرات محور 

در اولویت قرار بگیرند.
وی افــزود: با وجــود تنگناهــای ارزی و تأمین 
ســخت کالا از خارج کشــور، اقبال به ســاخت 
داخل و شرکت های داخلی زیاد است، اما قیمت 

ارز تنها پاشنه آشیل ماست.
ســازندگان  انجمــن  هیئت مدیــره  رئیــس 
تجهیــزات صنعت نفت با اشــاره بــه برگزاری 
گاز،  نفت،  بین المللی  نمایشگاه  بیست وهشتمین 
پالایش و پتروشیمی، گفت: در این نمایشگاه از 

پروژه پژوهشــی-کاربردی برای توسعه صادرات، 
شبکه آزمایشی اســتصنا و پلتفرم صنعت نفت، 
نیرو و معدن رونمایی می شود و شرکت مدیریت 
زنجیره آرمان با محوریــت صادرات آغاز به  کار 

می کند.
ثقفی ادامــه داد: ایــن نمایشــگاه پربهره ترین 
نمایشگاه کشور است و امیدوارم بخش خصوصی 

در این نمایشگاه ویژه تر دیده شود.
وی با اشــاره به اینکه از نظر کیفیت، ۹۰درصد 
تجهیــزات داخلــی اســتانداردهای بین المللی 

را دارنــد، گفت: هم اکنون قابلیــت بهره برداری 
از تجهیــزات ســاخت داخل در دیگر کشــورها 
وجود دارد، امــا به دلیل تحریم ها تجهیزات ما با 

برندهای کشورهای دیگر صادر می شود.
رئیس هیئت مدیره انجمن ســازندگان تجهیزات 
صنعت نفت اظهــار کرد: به ۸۵درصد از فناوری 
ســاخت تجهیزات دســت یافته ایم و ۷۵درصد 
از تجهیــزات ما به بهره برداری رســیده اســت، 
دســتیابی به ۹۵درصد فناوری ســاخت نیز دور 

از دسترس نیست.

معاونوزیرنفتتأکیدکرد
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شــهردار شیراز با تشــریح اقدامات شهرداری شــیراز طی یک سال 
گذشــته گفت: عملیــات اجرایــی ۶۵۸ پــروژه بــا ارزش بالغ بر 
 ۸۰ هــزار میلیارد تومــان طی ســال ۱۴۰۲ آغاز و یا بــه افتتاح، 

بهره برداری رسید.
محمدحسن اسدی امروز، ۱۷ اردیبهشت ماه در جمع اعضای شورای 
شــهر شیراز با تشریح اقدامات شهرداری شیراز طی یکسال گذشته، 
گفــت: عملیات اجرایی ۶۵۸ پروژه با ارزش بالغ بر ۸۰ هزار میلیارد 

تومان طی ســال ۱۴۰۲ آغاز و یا به افتتاح و بهره برداری رسید.
وی افزود: ســال ۱۴۰۲ بالغ بر ۳۹۰ پــروژه عمرانی به ارزش ریالی 
۲۵ هزار میلیارد تومان به بهره برداری رسید و علمیات اجرایی ۲۶۸ 

پروژه با اعتباری افزون بر ۵۵ هزار میلیارد تومان آغاز شــد.

شــهردار شــیراز ادامه داد: همزمان با دومین ســفر هیأت دولت به 
اســتان فارس نیز ۶۲ پــروژه با رویکردهــای حمل ونقل و ترافیک، 
خدمات شــهری، فرهنگــی، اجتماعی و زیســت محیطی به ارزش 
بیش از ۲۱ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان در مهرماه ســال گذشــته به  
بهره برداری رسید و یا کلنگ عملیات اجرایی آن ها به زمین زده شد.

اسدی یادآور شــد: کلنگ زنی خط ۴ مترو، کلنگ زنی خط ارتباطی 
خطوط ۱ و ۴، افتتاح بازار بزرگ پروتئین شــیراز، افتتاح پروژه های 
زیســت محیطی محل پردازش و دفع پســماندهای برمشور، افتتاح 
پردیس سینمایی اســتاد امین تارخ، نوسازی خودروهای حمل ونقل 
عمومی، رونمایی آبنمای هوشــمند، اجــرا و اتمام لوله گذاری محور 
دروازه قــرآن، افتتاح برخــی از باغات مهربانو، تعریض پل ســلمان 

فارسی و آغاز عملیات اجرایی سالن های سرپوشیده ورزشی از جمله 
این پروژه ها بود که با حضور وزیر کشــور در حاشیه سفر دوم دولت 
ســیزدهم به استان فارس و شهر شــیراز افتتاح شدند و یا عملیات 

اجرایی آن ها آغاز شد.
وی ادامه داد: اسفندماه سال گذشته نیز عملیات اجرایی ۳۴۸ پروژه 
با ارزش بیش از ۴۴ هزار و ۶۷۶ میلیارد تومان با حضور وزیر کشور 
افتتاح و کلنگ زنی شد که ایستگاه و کراس اوور دولت خط ۲ مترو، 
ایســتگاه رحمت خط ۲ مترو، پل شماره ۳ تقاطع نواب-کمربندی-

احمدبن موســی)ع( تکمیل تونل غربی فاز اول خط ۲ مترو و افتتاح 
و کلنگ زنی پروژه های مناطق ۲، ۳، ۴، ۵، ۸، ۹ و ۱۰ در شــمار این 

پروژه ها بود.

۷شهرستانشهرستان w w w . n e w s r a h e m a r d o m . i r

خبر

معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای مرکزی:

ذخیره آب سدهای استان مرکزی مطلوب نیست

معــاون حفاظت و بهره برداری شــرکت آب 
منطقه ای مرکزی گفت: وضعیت ذخیره آب 
در ۲ ســدکمال صالح اراک و الغدیر ســاوه 

مطلوب نیست. 
»محمود قدبیگی«  افزود: ســد کمال صالح 
اراک با ظرفیــت ۹۵ میلیون مترمکتب، ۳۴ 
درصــد آب معادل ۳۴ میلیــون مترمکعب، 

ذخیره دارد.
وی بیان کرد: میزان ذخیره آب در سد کمال 
صالح اراک نسبت مدت مشابه سال گذشته 

۳۵ درصد کاهش نشــان می دهد.معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای مرکزی گفت: سد 
الغدیر ســاوه نیز بــا ظرفیت ۲۷۷ میلیون مترمکعب، اکنون ۲۹ میلیــون مترمکعب معادل ۱۰ درصد 

ذخیره آب را در خود جای داده است.
قدبیگی افزود: استان مرکزی در ۲ هفته آتی بارندگی موثری ندارد تا حجم این ۲ سد را افزایش دهند 

بنابراین باید مدیریت مصرف، جدی گرفته شود.
وی بیان کرد: بارندگی های اخیر تاثیری در ایجاد روان آب در اســتان نداشــته و رودخانه های فصلی 

استان نیز وضعیت مطلوبی ندارند.
آب مورد نیاز استان مرکزی از ۷۲۶ حلقه چاه، ۴۲ رشته چشمه و ۲۶ رشته قنات تامین می شود و در 

بخش شهری ۳۳۷ هزار مشترک و در روستاها ۱۶۹ هزار مشترک وجود دارد.

رییس اتاق بازرگانی قزوین 

راه اندازی دفتر تجاری اتاق بازرگانی قزوین در اقلیم کردستان عراق
رییس اتــاق بازرگانی قزویــن از راه اندازی 
دفتر تجاری استان در اقلیم کردستان عراق 

با هدف افزایش مبادلات تجاری خبر داد.
آزاده مافی- قزوین:مهــدی عبدیان، رییس 
اتــاق بازرگانی قزوین گفــت: صبح امروز در 
نخستین برنامه اعضای اتاق بازرگانی استان 
قزوین در اقلیم کردستان عراق، دفتر تجاری 
استان در منطقه اربیل انتخاب و تعیین شد.

وی اضافه کرد: دفتر تجــاری اتاق قزوین با 
بیشترین متراژ ممکن در طبقه بیست و سوم 

یک برج تجاری ۲۶ طبقه در اربیل عراق با چشم اندازی کم نظیر واقع شده و در آستانه تجهیز امکانات، 
استقرار نیرو های کارشناس و بهره برداری نهایی است.

عبدیان افزود: این دفتر به دنبال برنامه مدون اتاق بازرگانی قزوین در خصوص راه اندازی دفتر تجاری 
استان در اقلیم کردستان عراق طی سال جاری، راه اندازی شده و پایگاهی برای معرفی توانمندی های 

صادراتی استان و ایجاد مبادلات تجاری میان استان و اقلیم کردستان خواهد بود.
مذاکرات عقد تفاهم نامه پیرامون کســب اســتعلامات قانونی و اداری کشــور عراق برای ثبت قرارداد 

یکساله دفتر تجاری اتاق قزوین نیز صورت گرفت.

 اخذ اسناد 976 هکتاری بستر رودخانه
 حاجی عرب در استان قزوین

آزاده مافــی- قزوین:باتلاش و پیگیری های شــبانه روزی همکاران شــرکت آب منطقه ای قزوین و با 
همکاری اداره ثبت اسناد و املاک استان سند بستر رودخانه حاجی عرب در محدوده شهرستان بوئین 

زهرا استان قزوین اخذ گردید.
منصور ستوده، مدیر عامل این شرکت اظهار داشت: یکی از علل خسارات وارده در زمان وقوع سیلاب ها 
تصرف و تعدی به بســتر رودخانه ها می باشد، لذا اخذ اسناد مالکیت اراضی بستر رودخانه های استان 
با هدف پیشــگیری و کاهش میزان خسارات ناشی از وقوع سیلاب ها و همچنین تثبیت مالکیت دولت 
و تســریع در برخورد قانونی با متخلفین بصورت جدی با همکاری اداره کل ثبت اسناد و املاک استان 

در دستور کار شرکت آب منطقه ای قزوین قرار گرفته است.
ستوده با اشاره به اقدامات صورت گرفته در این زمینه اضافه نمود: در ادامه اقدامات شرکت آب منطقه 
ای قزوین جهت اخذ اســناد مربوط به بستر رودخانه های اســتان با تلاش و پیگیری های شبانه روزی 
همکاران شــرکت اسناد ۹۷۶ هکتار از اراضی بســتر رودخانه حاجی عرب در محدوده شهرتان بوئین 
زهرا اســتان قزوین اخذ گردید و این اقدام مهم در خصوص ســایر رودخانه های استان نیز همچنان در 

دست اجرا می باشد.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای قزوین در پایان خاطرنشــان شــد: با توجه به اینکه رودخانه ها در 
بخشهای مختلف استان واقع شده اند لازم است سایر دستگاه ها نیز همکاری بیشتری با این شرکت به 
عنوان متولی حفاظت و صیانت از رودخانه ها داشته باشند تا ضمن حفظ حقوق بیت المال از اقدامات 

متصرفانه به بستر قانونی رودخانه ها و زمین خواری نیز جلوگیری بعمل آید.

 چهارشنبه های اجتماعی طرحی برای 
کاهش آسیب ها و افزایش نشاط شهروندان گرگانی

گرگان- مدیریت شــهری گرگان با محوریت ســازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشــی طرح » 
چهارشــنبه های اجتماعی« را به مدت ۱۲ هفته در ۴۶ محله شهر گرگان اجرا می کند.

به گزارش راه مردم به نقل از روابط عمومی شهرداری گرگان، این طرح در راستای امیدآفرینی 
و ایجاد شادابی و نشــاط اجتماعی با رویکرد محله محوری انجام خواهد شد.

در قالــب این طرح برنامه هــای متنوعی از جمله اجرای تئاتر شــهروندی، برپایی کارگاه های 
آموزشــی، برپایی نمایشگاه مشــاغل خانگی، تقویت مهارت های اجتماعی نوجوانان و جوانان، 
بازی های نشــاط آور ویژه معلولان و ســالمندان و ارائه خدمات مشــاوره ) خانواده، حقوقی، 
پزشــکی، کودکان، تحصیلــی، مذهبی( در محلات و با کمک دســتگاههای مرتبط ،خانه های 
فرهنگ، ســرای محلات ، مســاجد ، پایگاههای بســیح محلات، گروههای مردمی، موسسات 

خیریه و ســازمانهای مردم نهاد ، برنامه ریزی و اجرا می شود.
نخســتین برنامه چهارشــنبه های اجتماعی برای شهروندان در شــهرک های جامی، شهریار، 
حافظ، خیام و کیانشــهر مورخ ۱۲ اردیبهشــت ماه در مدرســه علمیه حضرت فاطمه صدیقه 

)س( برگزار خواهد شد.
در قالب این طرح قرار اســت کارگاه های آموزش خانواده )همســرداری، فرزندپروری، ســواد 
رسانه  و جوانی جمعیت(، مسابقات ورزشی  دوره های آموزش شهروندی  برای دانش آموزان، 
برپایی پایگاه مشــاوره ای ) حقوقی، خانواده، روانشناسی، مذهبی، تحصیلی و ...( و جشن ویژه 

چهارشــنبه های اجتماعی در این محلات برگزار شود.
ایجاد بازارچه ویژه بانوان هنرمند و کارآفرین این محلات نیز از دیگر برنامه هایی اســت که در 

قالب طرح چهارشــنبه های اجتماعی اجرایی خواهد شد.

خسارت ۳ هزار میلیارد ریالی تگرگ و بارندگی سیل آسا به باغات خلیل آباد

ایسنا/خراسان رضوی مدیر جهاد کشاورزی خلیل آباد گفت: در پی بارش باران و تگرگ در روزهای اخیر 
۳ هزار و ۱۷۰ میلیارد ریال به باغات انگور و زراعت خلیل آباد خسارت وارد شد.

محمود شبان، اظهار کرد: در پی بارش تگرگ و بارندگی های شدید طی روزهای اخیر در بخش مرکزی 
و ششطراز شهرستان خلیل آباد خساراتی را به باغات انگور روستاهای انگور خیز شهرستان وارد کرد.

وی خاطرنشان کرد: به دلیل اینکه باغات انگور شهرستان در مرحله حساس گلدهی قرار داشتند بارش 
شدید باران و همچنین افزایش رطوبت در این مرحله باعث ریزش گل ها در باغات شده است.

مدیر جهاد کشــاورزی خلیل آباد افزود: در اثر این بارش به ۵۵۴۹ هکتار از باغات این روســتاها حدود 
۱۵ درصد خســارت وارد شد. ضمن اینکه تگرگ نیز در روستاهای حسین آباد و کلاته شادی به بعضی 
از باغات خسارت ۴۰ تا ۵۵ درصدی وارد کرده است.شبان عنوان کرد: کارشناسان این مجموعه میزان 
خســارت وارده ناشــی از بارندگی و تگرگ در این مرحله را ۳ هزار و ۱۷۰ میلیارد ریال برآورد کرده اند 

که احتمال افزایش خسارت در برآورد نهایی وجود دارد.

شهردارشیرازاعلامکرد:

افتتاحوآغازعملیاتاجرایی۶۵۸پروژهدرشیرازطیسالگذشته

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۱۰۲۴۰۰۵۶۰۷ - ۱۴۰۲/۱۲/۲۳ هیات اول موضوع 

قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهرری تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم اسمعلی فلاح اردلانی فرزند غلام
بشــماره شناســنامه ۴۵۴۲ صادره از تبریز در ششــدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت ۰۵/۶۳ متر مربع پلاک ۶۷۱۳ فرعی از ۱۲۳ اصلی واقع در بخش ۱۲ تهران خریداری از مالک رسمی 
بموجب ســند انتقال قطعی ۶۲۱۸۷ مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۲۴ دفترخانه ۲۰ شــهر ری محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشــند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض 

دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

 م الف:۹۸
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۲/۲۲
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۳/۶

سید مهدی لامعی
 رئیس ثبت اسناد و املاک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۰۱۰۵۳۰۰۰۴۳۸ مورخ ۱۴۰۳/۰۲/۱۰ هیات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کهریزک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمود محمدی فرزند حاتم بشماره شناسنامه 
۱ صادره از مهربان در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۳۰۳۰۸ متر مربع در قسمتی از پلاک  ۱۰۸فرعی از ۵۸ اصلی واقع در تهران بخش حوزه ثبت ملک کهریزک در ازای سند رسمی مالکیت  
مشــاعی محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

م الف:۱۰۳ 
تاریخ انتشار نوبت اول :  ۱۴۰۳/۲/۱۸ 
تاریخ انتشار نوبت دوم :  ۱۴۰۳/۳/۲ 

سید محسن سادات حسینی 
رئیس ثبت اسناد و املاک کهریزک

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های  فاقد سند رسمی حوزه  ثبتی شهرستان ساری
برابر رای شــماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۰۴۵۶۰۰۰۳۴۳ مورخ ۱۴۰۳/۰۱/۱۹ که در هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه دو ساری تحت 
تصرفات مالکانه آقای صادق ظهوری فرزند ابراهیم به شماره ملی ۲۰۹۲۰۰۷۲۲۱ نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۹۸/۰۸ متر مربع قسمتی از پلاک ۱۶۲۲ فرعی از ۱۴۴ -اصلی 
واقع در قریه پل گردن بخش سه ثبت ساری، خریداری بلاواسطه از مالک رسمی  آقای مسلم امینی   لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 

خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.    
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۲/۰۳
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۲/۱۸

شناسه آگهی: ۱۷۰۲۹۰۱ 
 بهنام سراج پور
مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو ساری 

فقدان سند مالکیت 
ســند مالکیت ششــدانگ یک باب خانه تحت پلاک ۸۵۱۲ فرعی از یک اصلی واقع در بخش ۱۶ قزوین بمســاحت ۱۲۸/۶۴ متر مربع ذیل ثبت ۳۱۸۱۵ صفحه ۳۰۲ دفتر جلد ۱۴۵ به شــماره چاپی ۹۶۹۱۲۵ 
ســری د ســال ۹۳ به نام عزیز اله ملکی فرزند یداله ثبت و صادر شــده است سپس مالک با ارائه دو برگ فرم شهود ممهور به مهر دفترخانه اسنادرسمی ۴۱ آبیک مدعی فقدان سند مالکیت بعلت سهل انگاری 
گردیده و تقاضای صدور ســند مالکیت المثنی ملک مزبور را نموده اســت ســند مرقوم فاقد رهن و بازداشتی میباشد. علیهذا با توجه به ماده ۱۲۰ آیین نامه اصلاحی قانون ثبت اعلام می گردد تا هرکس به هر 
نحوی از انحاء نســبت به ملک مذکور حق داشــت و یا معاملاتی به نفع او شــده و یا مدعی وجود ســند مالکیت در نزد خود میباشد از تاریخ انتشار آگهی تا مدت ده روز ضمن مراجعه به این اداره اعتراض خود 
را با ارائه ســند مالکیت و یا ســند معامله تســلیم نماید و اگر در ظرف مدت مقرر اعتراضی به این اداره نرســد و یا در صورت اعتراض سند مالکیت و یا معامله ارائه نشود اداره ثبت المثنی سند مالکیت را طبق 

مقررات صادر و به متقاضی تسلیم خواهد نمود.
 شناسه آگهی:۱۷۰۸۹۵۴

تاریخ انتشار : ۱۴۰۳/۰۲/۱۸
علی مافی
 رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آبیک

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف
برابــر رای شــماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۲۰۰۱۰۰۰۲۰۸ هیئــت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد ســند رســمی مســتقر در واحــد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض کلاســه 
۱۴۰۲۱۱۴۴۱۲۰۰۱۰۰۰۳۸۱ تقاضای آقای فرشــید ویزواری به شــماره شناســنامه ۱۳۹ و کد ملی ۲۱۲۱۸۸۱۶۲۱ صادره از گرگان فرزند عیسی در ششــدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی که مقدار یک 
ســهم مشــاع از ۴۸ ســهم ششدانگ عرصه آن وقف است به مساحت ۱۳۵/۹۴ مترمربع از پلاک شماره ۱۲۵- اصلی واقع در اراضی تاریکی بخش دو حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت از انتقال از مالک 
رســمی به متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شــود از این رو اشــخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی، دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح 

قضائی تقدیم نماید. 
شناسه آگهی: ۱۷۰۱۶۰۷
نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۲/۰۳
نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۲/۱۸

مهدی شاه مهری
 سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف
برابــر رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۲۰۰۱۰۰۰۵۶۳ هیئــت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد ســند رســمی مســتقر در واحــد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض کلاســه 
۱۴۰۲۱۱۴۴۱۲۰۰۱۰۰۰۶۵۹ تقاضای آقای سید علی اکبر صالحیان  به شماره شناسنامه ۳۰۵ و کد ملی ۲۰۶۳۱۷۴۲۴۵ صادره از بابل فرزند سید حسن در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی که مقدار ۸/۵ 
سهم مشاع از ۹۰ سهم ششدانگ عرصه آن وقف است به مساحت ۷۲۳۱/۳۰ مترمربع واقع در اراضی کلاجان سادات از پلاک شماره ۲۰۶- اصلی بخش دو حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت از انتقال 
از مالک رســمی به متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شــود از این رو اشــخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی، دادخواست خود را به مرجع 

ذیصلاح قضائی تقدیم نماید.
 شناسه آگهی: ۱۷۰۱۶۱۱

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۲/۰۳
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۲/۱۸

مهدی شاه مهری 
سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان
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شعار ما :
همراه با مردم در راه مردم

خبرخبر

استاندار البرز از پروژه ادامه بلوار ماهان بازدید کرد
 استاندار البرز از پروژه ادامه 
امتداد  و در  ماهــان  بلــوار 
بلــوار ســربازان گمنام  آن 
امــام زمان )عج( و شــهید 

ناصربخت بازدید کرد.
استاندار  عبداللهی،  مجتبی 
البــرز از پروژه ادامــه بلوار 
ماهــان و در امتداد آن بلوار 
زمان  امام  گمنام  ســربازان 

)عج( و شهید ناصربخت که به دانشگاه خوارزمی می رسد، بازدید کرد.
تکمیل این مســیر، بار زیادی از ترافیک خیابان شهید بهشتی و گره های 

ترافیکی در محدوده حصارک کرج را کاهش می دهد و سبک می کند.
استاندار البرز در این بازدید که با همراهی مهرداد کیانی شهردار کرج انجام 

شد، بر ضرورت تکمیل این پروژه و رفع موانع و معارضان آن تاکید کرد.

 ولی پوری؛ فعالیت 18 هزار نفر در 
برگزاری مرحله دوم انتخابات کرج

 

رییس ســتاد انتخابات اســتان البرز گفت: ۱۸ هزار نفر از عوامل هیات 
های نظارت، اجرایی، بازرســی و انتظامی مســوولیت برگزاری دور دوم 

انتخابات را بر عهده دارند.
مرتضی ولی پوری در نشســت توجیهی نمایندگان فرماندار، سرناظران 
شــعب، بازرســان و کاربران IT مرحله دوم انتخابات مجلس شــورای 
اســلامی کرج گفت: ۱۸ هزار نفر از عوامل هیات های نظارت، اجرایی، 
بازرســی و عوامل اجرایی و انتظامی مسوولیت برگزاری انتخابات حوزه 

انتخابیه کرج، فردیس، اشتهارد و آسارا را بر عهده دارند.
وی عنوان کرد: تلاش می کنیــم در این مرحله از انتخابات نیز همانند 
مرحله اول، انتخابات را بر اساس چهار مولفه اعلامی از سوی رهبر معظم 
انقلاب برگزار کنیم. ســخنان معظم له را به عنوان نصب العین خود قرار 
داده و خواهیم داد و بر اســاس مشــارکت، امنیت، سلامت و رقابت این 

انتخابات را برگزار خواهیم کرد.
معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی اســتاندار البرز با اشاره به تشکیل 
جلسات برگزاری این دوره از انتخابات بیان کرد: برای برگزاری این دوره 
از انتخابات در دو مرحله تاکنون ۲۹ جلســه ســتاد انتخابات با حضور 

استاندار، اعضای ستاد و سایر عوامل مرتبط برگزار شده است.
ولی پوری با اشاره به استفاده از نظرات صاحب نظران و مسوولان مختلف 
در برگزاری انتخابات اظهار کرد: تلاش کرده ایم تا با جمع بندی نظرات 
صاحب نظران، اســاتید دانشگاه و فعالان این حوزه، مشارکت حداکثری 
را در اســتان داشــته باشــیم. انتخابات در این نظام از اهمیت ویژه ای 
برخوردار اســت و باید همه افرادی که مســوولیتی در این حوزه دارند، 

برای پرشورتر برگزار شدن آن تلاش کنند.

 بستر برای رفع مشکلات
 8 واحد صنعتی البرز فراهم شد

نشســت کارگروه تســهیل و رفع موانع تولید البرز با هدف رسیدگی به 
درخواســت ۸ واحد تولیدی و صنعتی برای رفع مشــکلات در مســیر 
تولیــد، عرضه و صــادرات درخانه صمت اســتان برگزار شــد.  در این 
نشســت موانع موجود در مسیر تولید و صادرات این واحدها، درخواست 
دریافت تســهیلات بانکی، مساعدت ادارات تامین اجتماعی، آب منطقه 
ای، شرکت شــهرک های صنعتی، اداره امور مالیاتی از اهم مسائل این 
واحدهــای تولیــدی و صنعتی بــود که در این نشســت مطرح و مورد 
رسیدگی قرار گرفت.واحدهای بررسی شده در این نشست در حوزه های 
پلاســتیک و پلیمر، بتن، درب و پنجره upvc ،  تولید بذر گندم و جو، 

فرآورده های  آرایشی و بهداشتی در استان فعالیت دارند.

حمایت بیش از ۲ هزار و 1۰۰ معلم نیکوکار از 
فرزندان ایتام و محسنین استان البرز

  

بیش از دو هزار و ۱۰۰ معلم به عنوان حامی ایتام و محســنین با واحد 
طرح اکرام ایتام و محسنین کمیته امداد استان البرز همکاری دارند.

رضا البرزی مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( اســتان البرز ضمن 
گرامیداشــت یاد و خاطره استاد و معلم اخلاق شهید مرتضی مطهری و 
تبریک روز معلم افزود: معلمان شمع وجود خویش را برای روشنایی راه 
ما و آیندگان ما ارزانی داشتند و این روحیه ایثار در کمک به نیازمندان 

نیز متجلی است.
وی افزود: معلمان علاوه  بر حمایت مالی از فرزندان ایتام و محســنین، 
نقش مهمی در آموزش و تربیت فرزندان خانواده های نیازمند بدون هیچ 

چشمداشت مالی داشته اند.
مدیرکل کمیته امداد اســتان البرز از همــکاری بیش از دو هزار و ۱۰۰ 
معلــم با کمیته امــداد در قالب طرح اکرام ایتام و محســنین خبر داد 
و افزود: خوشــبختانه در قالب موضوعات فرهنگی نیز شــاهد همکاری 

معلمان هستیم.
گفتنی اســت؛ در حال حاضر قریب به ۸ هزار یتیم و فرزند محســنین 
در قالب طرح اکرام ایتام و محســنین مورد حمایت کمیته امداد استان 

البرز هستند.

اعطای بیش از 1۲ میلیارد تومان کمک بلاعوض به 
درخواست های مردمی ریاست جمهوری به استان

مدیر کل کمیته امداد اســتان البرز از اعطای ۱۲ میلیارد و ۵۱۰ میلیون 
تومان کمک بلاعوض در ســفر ریاست جمهوری به ۲۹۱۰ نفر در استان 
البــرز خبر داد.رضا البــرزی، مدیر کل کمیته امــداد امام خمینی )ره( 
اســتان البرز گفت: در سفر ۱۷ آذر ماه ۱۴۰۲ ریاست محترم جمهوری 
به اســتان البــرز ۱۲ میلیارد و ۵۱۰ میلیون تومــان کمک بلاعوض به 
۲۹۱۰ نفر از افرادی که درخواســت کمک مالی در این سفر را داشتند 
تخصیص یافت.البرزی اهم درخواســت های شــهروندان را کمک مالی 
بلاعوض برای امــرار معاش، پرداخت بدهی، کمک هزینه درمان، کمک 
هزینه جهیزیه، درخواست تسهیلات ودیعه مسکن، خرید مسکن و غیره 
برشــمرد و اذعان داشت: به تمامی این درخواســت ها پاسخ داده شده 
اســت.مدیر کل کمیته امداد استان البرز در ادامه یادآور شد: این موارد 

در قالب کمک بلاعوض ارائه شده است.

ظرفیت های اقتصادی گلسار
به گزارش خبرنگار روزنامه راه مردم، ظرفیت های اقتصادی شهر گلسار واقع 
در غرب اســتان البرز به جهت برخورداری از ویژگی های اقلیمی و شرایط 
آب و هوایی از تنوع بسیاری برخوردار است که می تواند نظر سرمایه گذاران 
بخش خصوصی را به این منطقه جلب نموده و شرایط پیشرفت این شهر با 
رویکرد دانش محور را فراهم آورد.یکی از مهمترین ظرفیت های اقتصادی 
این شــهر را باید در قابلیت آن برای تبدیل شــدن به یک شهر هوشمند با 
قابلیت های بالای الکترونیک و با کمترین هزینه می باشد. پرا که این شهر 
در حال ایجاد زیرساختهای شهری بوده و می تواند با برنامه ریزی مناسب به 
شهری با مدیریت هوشمند بدل گردد.این شهر در عین حال با توجه به تغییر 
از حالت روســتایی به ساختار شهری و لزوم تبدیل و تحول زیرساختی می 
تواند با برنامه ریزی منطقی ساختارهای اقتصاد خود را به اقتصاد کشاورزی 
و دامپــروری صنعتی متحول نموده و به مرکزی برای رفع مایحتاج دامی و 
کشاورزی اســتان البرز و ایران بدل گردد.این شهر به دلیل قرار گرفتن در 
مسیر مواصلاتی بزرگراهی و آزاد راهی می تواند در حوزه جذب گردشگری 
اقدامات مناســبی را با توان بخش خصوصی به مرحلــه اجرا در آورد.یکی 
از اصلــی ترین و زودبازده تریــن روش ها برای بهره مندی از ظرفیت های 
اقتصادی گلســار اما توجه به برخورداری این شهر از فرصتی تحت عنوان 
بســاط گستری اســت که در صورت توجه ویژه به آن می توان شرایطی را 
فراهــم آورد که هم مردم، هم بخش خصوصی و هم مدیریت شــهری به 
آســایش و رفاه و ثروت افزایی دست یافته و عدالت اجتماعی و ساماندهی 
امور شهری به بهترین نحو ممکن و بدون تحمیل بار مالی به مدیریت شهری 

امکان پذیر گردد. 
امری که از دید کارشناســان اقتصادی امری ضروری و قابل اجرا بوده و می 
تواند خدمات و منافع فراوانی را نصیب شهر گلسار نماید.)سلطانعلی عباس 

زاده( 

امامجمعهکرج:وعدهصادقآببهخانهمورچهریخت

نمایشباطنحقوقبشرآمریکایی

آیاتابستان14۰3باشوکتورمیآغازمیشود؟

امام جمعه کرج در خطبه های نماز جمعه شهر کرج 
گفــت: وعده صادق آب به خانه مورچه ریخت و همه 
آنها با یکدیگر بد شــده اند و در حال اســتعفا دادن 

هستند.
آیت الله ســید محمد مهدی حسینی همدانی ضمن 
تسلیت سالروز شــهادت رئیس مذهب شیعه گفت: 
امــام جعفر صادق )ع( خیرخواه مردم بود و مصلحت 
آنها را می خواســت اما دیگران تحمل نکردند و او را 
اذیت و آزار و شــکنجه روحی دادند و آتش به خانه 

او انداختند.
وی مطرح کرد: ۱۶ اردیبهشت سال ۱۳۷۴ آمریکای 
پلید علیه ایران اعــلام تحریم همه جانبه کرده و در 
۱۶ اردیبهشــت ســال ۱۳۹۷ نیز اعــلام کرد که از 
برجام خارج شــده اســت. این مورد به همراه صدها 
کار دیگر برای ایــن بود که ایران را به زانو در بیاورد 
و به انزوا بکشــاند. هدف آمریکا این بود که ســلطه 
خود را مجدد بر این کشــور حاکــم کند اما ایران از 
کشــوری که در دوران طاغوت وابســته کامل بود به 
قدرت منطقه ای تبدیل شــد و قدرت بازدارندگی آن 
از مرزهای جغرافیایی اش فراتر رفت. ایران با صلابت 
از عزت و افتخارات خود پاســداری کرده و در صورت 
لــزوم، از درون خاک خود دشــمن را در کیلومترها 
آن طرف تر مورد حمله قرار می دهد تا فکر جســارت 

دیگری به سرش نزند.
امــام جمعه کرج خاطرنشــان کرد: این کشــور دو 
راهی های دشــواری را تجربه کرده که در آن راه های 
درســتی توسط مقام معظم رهبری انتخاب و موجب 
نجات کشــور شده است. ایشان دســتور دادند کرانه 
باختری برای نجات خود باید مســلح شود. نماینده 
ولی فقیه در اســتان البرز اظهار کــرد: رهبر معظم 
انقلاب قبلًا به دانشــجویان اروپــا و آمریکا نامه داده 
و آنها را نســبت به آینده امیدوار کرده بودند و امروز 
جنبش های دانشجویی بزرگی در دانشگاه های آمریکا 
و اروپا به راه افتاده و کشــورهای دیگر هم یکی یکی 
به آن می پیوندند. اما هنوز ســران برخی کشورها که 
باید در خط مقدم مبارزه با اسرائیل باشند در خواب و 
ساکت هستند. دانشجویان باطن حقوق بشر آمریکایی 

را نمایان کردند و کســانی که علیه صهیونیست ها به 
خیابان های آمریکا می آیند، نخبگان، فرهیختگان و 
اســاتید هستند. این امر نشان داد که سرمایه گذاری 
که سال ها انجام دادند تا ظلم به فلسطین دیده نشود، 
جواب نداده و شــکاف بین دولت و ملت آمریکا کاملًا 
مشهود است. بی بی سی نیز خود آتش بیار معرکه و 

سلاح دهنده به اسرائیل است.
امــام جمعه کرج با اشــاره بــه اینکه بی بی ســی 
بــرای منحرف کردن افکار عمومــی برای ایران قصه 
می سازد و خود در دام همین قصه گرفتار شده است، 
خاطرنشــان کرد: عملیات وعده صــادق چهره های 
واقعی دشــمن را صادقانه به عالم نشــان داد و مردم 
ما امروز با اطمینان بیشتری آمریکا را لعن می کنند. 
وعــده صادق آب به خانه مورچه ریخت و همه آنها با 
یکدیگر بد شــده اند و در حال استعفا دادن هستند 
و همیــن اتفاق پیروزی اســت. همچنین اعتراضات 
دانشجویی همه عرصه ها را بر دشمنان تنگ تر کرده 
اســت.وی عنوان کرد: اگر رژیم صهیونیستی پس از 
بیش از ۲۰۰ روز بدون اینکه اسرا را آزاد یا حماس را 
نابود کرده باشــد، آتش بس کند، شکست بزرگ تری 
را پذیرفتــه اســت. از برخی ســازمان ها بر می آید و 
بعید نیســت که به این منحوس جایزه صلح نوبل نیز 
بدهند. اســرائیل به تنهایی جنایتکار جنگی نیست، 
بلکه همه کســانی که به آن اســلحه دادند و تشویق 
کرده و فضــا را برای جنایت هایش آماده کردند تا به 

نسل کشی و کشتن انسان های بی گناه بپردازد، همه 
جنایتکار جنگی هستند.

امام جمعه کرج گفت: مواردی پیش می آید که رهبر 
معظم انقلاب در مجالس رسمی به مواردی اشاره و از 
موضوعــی که منافع ملت و جامعه را هدر داده گلایه 
می کنند. چرا در این مواقع مدعی العموم و دســتگاه 
قضا برای اســتیفای حق مردم به ســرعت وارد عمل 

نمی شود؟
وی با تاکیــد بر اینکه باید به صورت جدی مطالبه و 
دســتورات روی زمین مانده رهبر معظم انقلاب را به 
ســرعت اجرایی کرد، گفت: ماه دوم ســال جدید به 
نیمه رســید اما هنوز طرح و ایده ای برای مشــارکت 
مردم در جهش تولید و مســائل اقتصادی ارائه نشده 

است.
نماینده ولی فقیه در اســتان البرز با اشــاره به اینکه 
حداقل متولیان در اســتان طرح و ایده ارائه دهند تا 
کار به سرعت آغاز شــود، تصریح کرد: کشور و نظام 
ما اســلامی است و باید دســتورات و مقررات اسلام 
به ویژه مواردی کــه جنبه عمومی و اجتماعی دارند 

رعایت شوند.
آیت الله حســینی همدانی یکی از این موارد را عفاف 
و حجاب دانست و ضمن قدردانی و حمایت از نیروی 
انتظامی بابت اجرای طــرح نور بیان کرد: مواردی را 
خدا حــرام اعلام کرده و برای آنها حــد قرار داده و 
در قانون نیز ممنوع اعلام شــده اما عده ای برای عدم 

رعایت احکام الهی در جامعه تلاش می کنند.
وی شــرب خمر را نمونه ای از این موضوع برشــمرد 
و بــا بیان اینکه برخی افــراد خلاف ها را عادی جلوه 
می دهند تا فراگیر شود، از مسؤولان مربوطه خواست 
با جدیت وارد شــوند و از تخریــب جامعه جلوگیری 
کنند و گفت: در قانون تفاوتی بین افراد وجود ندارد.
امام جمعه کرج با تاکید بر ضرورت حضور پرشور در 
مرحله دوم انتخابــات بیان کرد: عده ای گفته اند که 
من از کسی حمایت می کنم که قطعاً دروغ است. اگر 
کســانی که با من ارتباط داشته یا دارند، در خصوص 
انتخابات مطالبی مطرح می کنند به من مربوط نیست 

و هرگونه انتسابی را تکذیب می کنم.

تشــدید کســری های تجاری غیرنفتی و حســاب 
ســرمایه در سال گذشــته، تشــدید ناترازی های 
اقتصاد کلان و تعویــق در اتخاذ اصلاحات قیمتی 
و غیرقیمتی، احتمال تشدید تحریم های اقتصادی 
و پیــروزی جمهوری خواهــان در انتخابات نوامبر 
۲۰۲۴ در ایــالات متحده و کنار رفتــن بایدن از 
عرصه سیاســت این کشــور، همگی موجب شده 
که انتظارات تورمی زودتر از موعد شــدت بگیرد و 
برآورد های بنده نشان می دهد هر ده درصد کاهش 
ارزش پولی با وقفه ســه ماهه حدود ۴ درصد تورم 
زا است بنابراین به دلیل کاهش ۲۰ درصدی ارزش 
پــول ملی طی دو ماه اخیر احتمالا روند کاهشــی 
تــورم در ماه های پیش رو بالعکس شــده و اواخر 
خرداد ماه شــوک تورمی ۸ درصدی افزوده خواهد 
شــد و مجدد رونــد تورم نقطه به نقطه افزایشــی 
خواهد شد و به کانال ۴۰ درصد بازخواهیم گشت.

داود منظور، رئیس ســازمان برنامــه و بودجه، در 
جلسه روز یکشــنبه هیئت دولت به دستاورد هایی 
در حوزه کاهش تورم اشــاره کرد که توسط دولت 

ســیزدهم ثبت شده اســت. به گفته منظور، تورم 
سالانه به کانال ۳۰ درصد رسیده است.

 داود منظور در بخشی از سخنان خود گفت : »طبق 
گزارش مرکز آمار، روند تورم همچنان رو به کاهش 
است به نحوی که تورم نقطه به نقطه به حدود ۳۱ 
درصد رســیده و در شرف ورود به کانال ۲۰ درصد 
است و تورم ۱۲ ماهه هم به ۳۸.۸ درصد رسیده که 

به معنای ورود به کانال ۳۰ درصد است.«
او در بخش دیگری از ســخنان خــود تاکید کرد: 
»با ادامه سیاســت های تنظیم گری دولت در بخش 
پولــی و همچنین انضباط مالی در اجرای بودجه و 
جلوگیری از کسری بودجه این روند استمرار داشته 
و تا پایان ســال تورم ۱۲ ماهه تا کانال ۲۰ درصد 

کاهش خواهد یافت.«
نگاهی بــه آمار های بانک جهانی طــی بازه زمانی 
ســال های ۲۰۰۶ تــا ۲۰۲۳ نشــان می دهد که 
بالاتریــن نرخ تورم در این بــازه زمانی ۴۷ درصد 
بوده که در سال ۲۰۲۰ ثبت شده است. درواقع در 
دوران شــیوع همه گیری کرونا، اقتصاد جهان نیز 

تحــت تاثیر قرار گرفته و روند نزولی را طی کرده و 
ایران نیز متاثر از همین شرایط متضرر شده است. 
ایران در این دوره در شــرایط سخت تحریمی نیز 
قرار گرفت و فروش نفت ایران با کاهشی محسوس 
مواجه شــد. هر چند کــه اکنون و با گــذر از آن 
دوران شاهد افزایش فروش نفت در دوران ریاست 
جمهوری جو بایدن )رئیــس جمهور فعلی ایالات 

متحده( بودیم.
با وجود این ها، صندوق بین المللی پول، اخیرا ایران 
را در بین ۲۰ کشــور تورم خیز جهان دســته بندی 
کرده اســت. زیمبابــوه، ونزوئلا، ســودان، ترکیه، 
آرژانتین، ســریلانکا، لیتوانی، اســتونی، اوکراین، 
مولداوی، سورینام، غنا، هائیتی، سیرالئون، آنگولا، 
نیجریه، ایران و مالاوی جزو ۲۰ کشــوری هستند 

که بالاترین نرخ تورم را در سال ۲۰۲۳ داشتند.
از طــرف دیگر، پــس از آغاز جنــگ در غزه و به 
ویژه پس از تنش های بین ایران و اســرائیل، شاهد 
روند افزایشــی نرخ ارز طی دوماه گذشته و تشدید 

انتظارات تورمی بودیم. 
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